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Wspieramy Polskę samorzą-
dową. Dodatkowe 14 mld zł 
trafi wkrótce do budżetów 
jednostek samorządu teryto-
rialnego (JST) w całej Polsce. – 
Fundusze pozwolą realizować 
wydatki bieżące samorządów, 
ale też kolejne bliskie miesz-
kańcom inwestycje. Ta aloka-
cja środków jest dowodem na 
zaangażowanie rządu w roz-
wój samorządu terytorialnego 
oraz troskę o nasze lokalne 
społeczności – podkreśla po-
seł, wiceminister rozwoju i 
technologii Grzegorz Piecho-
wiak.

Cała Wielkopolska otrzyma 
ponad 1,25 mld zł, z czego re-
prezentowany przez Grzego-
rza Piechowiaka okręg pilski 
– 263 148 930 zł. W budżecie 
państwa zarezerwowano do-
datkowe miliony dla 66 gmin 
i 11 samorządów powiatowych 
w regionie. Kwota ta podzielo-
na została według określone-
go algorytmu, co gwarantuje 
sprawiedliwość dystrybucji. 
Fundusze trafią zarówno do 
dużych, jak i małych JST.

– Dzięki tym środkom, JST 
będą miały możliwość wspar-
cia swoich bieżących wydat-
ków, ale także podejmowania 
nowych inicjatyw, które będą 

służyć naszym mieszkańcom, 
czyli rozwijać infrastrukturę, 
wspierać kulturę i edukację, 
dbać o środowisko natural-
ne, tworzyć jeszcze lepsze 
warunki dla rozwoju przed-
siębiorczości lokalnej – mówi 
Grzegorz Piechowiak.

Najwyższe kwoty wsparcia 
w regionie otrzymają: Piła – 
24 725 962 zł; powiat pilski – 8 
948 396 zł; Wolsztyn – 7 652 
282 zł; Szamotuły – 7 544 492 
zł; Oborniki – 7 029 998 zł.

Trzy samorządy odbiorą 
subwencje dodatkowe prze-
kraczające 6 mln zł, cztery JST 
otrzymają fundusze powyżej 
5 mln zł, osiem JST – powyżej 
4 mln zł, dziewięć JST – powy-
żej 3 mln zł, 19 JST – powyżej 2 
mln zł, 29 JST – między 1,5 a 2 
mln zł subwencji dodatkowej.

Na południu okręgu pil-
skiego, kwoty dodatkowego 
wsparcia wyniosą: dla sa-
morządów powiatu grodzi-
skiego – 18 098 408 zł; dla 
samorządów powiatu mię-
dzychodzkiego – 11 726 907 
zł, dla samorządów powiatu 
nowotomyskiego – 23 008 270 
zł; dla samorządów powiatu 
szamotulskiego – 29 675 393 
zł; dla samorządów powiatu 
wolsztyńskiego – 19 274 105 zł.

Samorządy otrzymają 
263 mln zł Kolejne duże wsparcie na 

przeprowadzenie prac kon-
serwatorskich, restaurator-
skich i robót budowlanych 
przy zabytkach trafi z bu-
dżetu państwa do samorzą-
dów w okręgu pilskim. – To 
ważny krok w ochronie na-
szego dziedzictwa kulturo-
wego i historycznego. Wiele 
cennych zabytków w regio-
nie będzie miało szansę na 
odzyskanie swojej dawnej 
świetności – oznajmia Grze-
gorz Piechowiak, pilski poseł, 
wiceminister rozwoju i tech-
nologii.

Wyniki Rządowego Pro-
gramu Odbudowy Zabytków 
ogłosił w piątek (14 lipca) 
premier Mateusz Morawiecki 
oraz minister kultury i dzie-
dzictwa narodowego Piotr 
Gliński.

Pierwszy etap programu, 
finansowany z budżetem 
około 2,51 mld zł, został 
skierowany bezpośrednio do 
jednostek samorządu teryto-
rialnego, a także do innych 
podmiotów odpowiedzial-
nych za opiekę nad zabytka-
mi. Do udzielenia wsparcia 
zakwalifikowano łącznie po-
nad 4 800 wniosków. Pienią-
dze wypłaci Bank Gospodar-
stwa Krajowego.

Przez wieki gromadziły 

historię, kulturę i tradycje. 
Dzięki nim możemy lepiej 
rozumieć naszą tożsamość, 
korzenie i rozwój społeczeń-
stwa. Ochrona i rewitalizacja 
zabytków pomaga zachować 
naszą historię dla przyszłych 
pokoleń.

– Prace remontowe zosta-
ną przeprowadzone w obiek-

tach sakralnych, użytecz-
ności publicznej, w parkach, 
pałacach, czy dworkach – in-
formuje poseł Grzegorz Pie-
chowiak.

W całej Wielkopolsce 
wsparcie otrzyma około 460 
projektów o wartości dofi-
nansowań wynoszącej 220 
mln zł, natomiast w samym 

już okręgu pilskim, którego 
reprezentantem w Sejmie 
Rzeczypospolitej Polskiej jest 
Grzegorz Piechowiak, wspar-
cie zostało przyznane dla bli-
sko 180 projektów – na kwotę 
około 71 mln zł.

– Zabytki są nie tylko ma-
terialnym świadectwem 
przeszłości naszego kraju, ale 
również ważnym elementem 
tożsamości. Na przestrzeni 
setek lat wznoszono te bu-
dowle, a teraz naszym obo-
wiązkiem jest o nie zadbać. 
Rządowy Program Odbudo-
wy Zabytków to jedno z naj-
ważniejszych narzędzi, które 
pozwoli nam na realizację 
tego zadania – podkreśla po-
seł Grzegorz Piechowiak.

Informacja dodatkowa – 
dane z podziałem na powiaty

a W powiecie nowoto-
myskim dofinansowanie 
z Rządowego Programu Od-
budowy Zabytków otrzyma 
11 zgłoszonych projektów, 
a łączna kwota dotacji wyno-
si około 6,2 mln zł.

a W powiecie wolsz-
tyńskim dofinansowanie 
z Rządowego Programu Od-
budowy Zabytków otrzyma 
11 zgłoszonych projektów, 
a łączna kwota dotacji prze-
kracza 6,7 mln zł.

Asystent Jakub Monterial

71 mln zł na zabytki w regionie
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Z okazji rozpoczęcia nowego roku szkolnego
życzę sukcesów w zdobywaniu wiedzy, dużo wiary

w swoje możliwości i realizacji celów szkolnych
oraz prywatnych. 

Uczniom wszystkich klas, Rodzicom oraz
Nauczycielom życzę dobrego roku szkolnego.

 

Michał Zieliński
Wojewoda Wielkopolski

 

ISNN 1733-4713 

reKLamY I OGŁOSzeNIa 62-067 Rakoniewice, ul. Krystyny 47/5 TEL.  608 321 611 / e-mail: powiaty@wp.pl / www.powiatygminy.pl

owiaty-GMiNyPP NAJLEPSZY MIESIĘCZNIK W POLSCE

Nr 9 (639)
SIerpIeŃ 2023 28 lat

BEZPłAtNY

DWUtYGODNIK UKAZUJe SIĘ :  POZNAŃ/ M.IN. MARKetY - eUROSPAR, INteRMARCHe, BIeDRONKA, NettO, teSCO, DINO, DAlIKAte/ - BUK - WIelICHOWO - KAMIeNIeC - KOŚCIAN  - GRODZISK WlKP. -  lUBOŃ  
- NOWY tOMYŚl  -  OPAleNICA  - ŚMIGIel -  StĘSZeW -  WOlSZtYN  - ZBĄSZYŃ - RAKONIeWICe - PRZeMĘt - SIeDleC - KOMORNIKI - GRANOWO - MIeDZICHOWO - tRZCIel - leSZNO 

SKUp zŁOmU
MAKUlAtURY i MetAlI KOlOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

pON-pT 8:00- 16:00
SOBOTa 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPetY A ROletY 

A ROletKI MAteRIAŁOWe 
A MARKIZY A MOSKItIeRY 

A SteROWANIe

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

SPRZeDAŻ WĘGlA I PelletU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

pON-pT 8:00- 16:00, 
SOBOTa 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11

tel. 509 408 163

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

ODWIEDŹ NAS:

fARBY,  tAPetY, fOtOtAPetY

AKCeSORIA MAlARSKIe

KleJe, lAKIeRY, OKleINY
lIStWY DeKORACYJNe

KARNISZe, KINKIetY, PŁYtY G–K 

Niałek Wielki 60
64-200 Wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

Znajdziesz nas na: www.comland.pl
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1 września 1939 roku, woj-
ska niemieckie zaatakowały 
Polskę, co doprowadziło do 
wybuchu II wojny światowej. 
Była to operacja nazwana 
przez Niemców „Fall We-
iss” (Wariant Biały). Atak był 
przeprowadzony przy wy-
korzystaniu masowych sił 
wojskowych, lotnictwa oraz 
strategii błyskawicznej wojny, 
znanej jako blitzkrieg. Atak 
był poprzedzony prowokacyj-
nym incydentem na granicy, 
którym była tzw. prowokacja 
gliwicka, podczas której nie-
mieccy żołnierze przebrani 
za Polaków zaatakowali jedną 
z radiostacji na Górze Świętej 
Anny. Polska została zaata-
kowana z trzech stron: przez 
Niemcy na zachodzie i półno-
cy, przez Związek Radziecki 
na wschodzie, zgodnie z taj-
nym protokołem paktu Rib-
bentrop-Mołotow, który dzie-
lił strefy wpływów między 
Niemcami a ZSRR. Inwazja 
Niemiec na Polskę przyniosła 
ogromne cierpienie i znisz-
czenia. Wojna trwała przez 
sześć tygodni, a Polska została 
podzielona między Niemca-
mi i ZSRR, co zapoczątkowa-
ło okres okupacji i represji 
wobec polskiej ludności. To 
ważne wydarzenie miało zna-
czący wpływ na historię XX 
wieku, prowadząc do jednej 
z najtragiczniejszych i najbar-
dziej rozległych konfliktów 
w historii ludzkości. 

Jak można zauważyć Niem-
com nadal mało, co dobitnie 
pokazują słowa Manfreda 
Webera, które pozwolę sobie 
zacytować. Każda partia musi 
zaakceptować państwo prawa. 
To jest zapora przeciw przed-
stawicielom PiS-u w Polsce, 
którzy systematycznie atakują 
państwo prawa i wolne media. 
W tych trzech zasadach się nie 
zachwiejemy. Kto to akceptu-
je, może być demokratycznym 

partnerem – konkurentem, 
politycznym konkurentem, 
ale demokratycznym partne-
rem. A wszyscy inni, którzy 
tego nie przestrzegają, jak 
niemiecka AfD, jak Le Pen we 
Francji albo PiS w Polsce, są 
naszymi wrogami i będą przez 
nas zwalczani. Pozwólcie Pań-
stwo, że zinterpretuje teraz te 
słowa tak by były zrozumiałe 
dla każdego z nas. Polska za 
bardzo rośnie w siłę o zgrozo, 
co gorsza przestała być wasa-
lem Niemiec zgadzającym się 
na każdy ich pomysł. Z pań-
stwa, które było posłuszne 
i gotowe do roli podnóżka 
naszego sąsiada, Polska sta-
ła się krajem, który rozpo-
czął skuteczną rywalizację 
z Niemcami o wpływy ekono-
miczne i to jest największy ból 
naszych sąsiadów. Nie rządzi 
już Tusk, który pokornie 
przyjmował takie dyspozycje 
jakie przekazywał mu Berlin. 
Wracając do ekonomii spójrz-
my na kilka faktów. Niemiecki 
„Die Zeit” napisał, że wysta-
wiamy na próbę stosunki pol-
sko-niemieckie. Nie chodzi 
o jakiś incydent z czasów II 
Wojny Światowej, ale o to, że 
Polska chce wybudować port 
kontenerowy w Świnoujściu. 
Niemcy pienią się ze złości, 
dlatego, że nie spytaliśmy 
ich o zdanie w sprawie budo-
wy portu. Wiedzą, że port to 
ogromne zagrożenie dla pew-
nych gałęzi ich gospodarki. 
W obecnej sytuacji jesteśmy 
bardziej konkurencyjni w sto-
sunku do naszych zachodnich 
sąsiadów. Odwróćmy teraz sy-
tuację. Czy strona niemiecka 
pytała nas, gdy 55 kilometrów 
od Świnoujścia budowała ter-
minal gazowy w Lubminie? 
Tam kończy się niemiecko-ro-
syjska magistrala Nord Stre-
am. Rozumiem, że wtedy to 
nie było wystawienie na próbę 
stosunków polsko-niemiec-

kich? Niemcy na czele z We-
berem mówią wprost, że dążą 
do zmiany rządu w Polsce. 
Potrzebny im ktoś bardziej 
pozytywnie uwrażliwiony na 
problemy Niemieckie w Pol-
sce, czyli wypisz, wymaluj Do-
nald Tusk. Wtedy wszystko 
stanie się prostsze. Weber 
będzie zadowolony, Niemcy 
będą szczęśliwe, Unia Euro-
pejska nagle zacznie mówić, 
że Polska to wspaniały kraj. 
Tymczasem nasza gospodar-
ka i bezpieczeństwo zaczną 
popadać ponownie w ruinę. 
W końcu nie będzie potrzeby 
Centralnego Portu Komunika-
cyjnego, bo przecież jest lot-
nisko w Berlinie. Tak z resztą 
wypowiedział się Rafał Trza-
skowski, kolejny niemiecki 
słup w Polsce. Nie będzie po-
trzeby portu w Świnoujściu, 
bo przecież jest w Hamburgu. 
W końcu nie będzie nam po-
trzebna Polska, bo są Niemcy.  
Jest to dość proste i logiczne 
dla każdego myślącego czło-
wieka, a przynajmniej powin-

no dawać do zastanowienia. 
Na razie Niemcy korzystają 
z innych posłusznych narzę-
dzi. W 2022 roku Wojewódzki 
Sąd Administracyjny w War-
szawie nakazał wstrzymanie 
prac na Odrze po skargach 
ekologów i niemieckiej Bran-
denburgii. Czy przypadkiem 
nam to czegoś nie przypomi-
na? To przecież ten sam sąd, 
który nakazał zamknięcie 
kopalni Turów na wniosek 
niemieckich organizacji eko-
logicznych. To oczywiście 
przypadek… prawda? Strach 
wśród elit europejskich potę-
guje to, że mamy jedno z naj-
niższych wskaźników bezro-
bocia w całej Europie. 

Podsumowując dzisiaj 
Niemcy walczą o swoje być 
albo nie być. By zwyciężyć 
starcie o wpływy i odnieść 
sukces na polu ekonomicz-
nym potrzebują Polski pod-
ległej. Dlatego w białych rę-
kawiczkach pod przykrywką 
luźno interpretowanych praw 
i doktryn, które traktowane 
są bardzo wybiórczo, chcą 
stworzyć z Polski potwora, 
kraj niedemokratyczny, zaco-
fany i wmówić Polakom, że 
dopóki będzie rządził PiS to 
będą podgatunkiem, by nie 
powiedzieć podczłowiekiem 
w postępowej Europie. Czy 
tych haseł już nie przerabia-
liśmy? Czy podczas II Wojny 
Światowej nie byliśmy już 
dla Niemców podgatunkiem? 
Spójrzmy na dane. Szacunko-
wa liczba Polaków zabitych 
przez Niemców podczas II 
wojny światowej jest ogrom-
na i stanowiła znaczącą część 
ofiar Holocaustu oraz ogól-
nych działań wojennych. Naj-
nowsze szacunki wskazują, 
że liczba ta może wynosić od 
5,6 do 5,8 miliona Polaków, 
w tym zarówno cywilów, jak 
i żołnierzy. Wśród ofiar byli 
Żydzi, Polacy, Romowie oraz 

osoby należące do innych 
grup etnicznych i narodo-
wych. Niemieckie okupacyjne 
władze stosowały różne for-
my represji, deportacji, maso-
wych mordów i eksterminacji, 
w tym operacje wymierzone 
w polską inteligencję, elitę 
kulturalną i duchowieństwo. 
Dla Niemców i ich elit nigdy 
nie będziemy traktowani na 
równi. Zawsze będziemy pod-
gatunkiem człowieka, który 
jedyne co powinien to wyje-
chać w sezonie i zbierać szpa-
ragi. 

Jest jeszcze jedna rzecz, 
której Niemcy nie mogą ścier-
pieć a mianowicie jest nią bez-
pieczeństwo, które gwarantu-
jemy naszym obywatelom. Bo 
w Niemczech i reszcie Europy 
to tak średnio z tym tema-
tem. Jak podaje portal Civilek.
info oficjalne dane dotyczące 
przestępczości opublikowa-
ne przez Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych w Düsseldor-
fie ujawniły, że prawie połowa 
zarejestrowanych gwałtów 
zbiorowych w Nadrenii Pół-
nocnej-Westfalii jest popeł-
niana przez cudzoziemców 
i migrantów, którzy stanowią 
około 14,8 procent populacji. 
To dane z połowy 2021 roku. 
Raczej trudno się łudzić, że 
w tym temacie jakoś znaczą-
co się poprawiło. Skoro 15% 
populacji dokonuje połowy 
gwałtów zbiorowych, a co 
z pojedynczymi przypadkami 
gwałtów i resztą przestępstw? 
Skoro wprost padają hasła, 
że należy pomóc Niemcom 
w kwestii migrantów, to 
o czym my dyskutujemy? Naj-
lepiej tych wszystkich proble-
mowych migrantów wysłać do 
Polski, Litwy, Czech, Słowacji 
czy Węgier. Teraz to kraje blo-
ku wschodniego zdaniem elit 
europejskich powinny płacić 
za błędy Niemiec. I to jest ko-
lejna rzecz, która denerwuje 

pana Webera i jego poplecz-
ników. Dbamy o bezpieczeń-
stwo Polek i Polaków i jako 
rząd Prawa i Sprawiedliwości 
nie pozwolimy na to, by na-
sze kobiety i dzieci bały się 
wychodzić na ulicę w obawie 
przed własnym bezpieczeń-
stwem. Nie pozwolimy na to, 
dlatego Niemcy atakują nasz 
rząd jak wściekli. Niestety 
ataki skupiają się tylko na 
pojedynczych hasłach, chwy-
tliwych słowach mających 
dotrzeć do zmanipulowanych 
umysłów, tylko po to by szyb-
ko i bezboleśnie przekonać 
ogłupioną w lewackim amo-
ku dużą część Europy, że to 
Polska i PiS jest wrogiem wol-
ności i demokracji. Tymcza-
sem, to w naszym kraju jest 
bezpiecznie, gospodarka się 
rozwija, gonimy w galopie za-
chód, bezrobocie jest mniej-
sze niż kiedykolwiek. Tylko 
kilka z podanych statystyk po-
winno dać nam do myślenia. 

Wiem, że nadchodzące 
wybory będą walką o wszyst-
ko. To wojna w białych ręka-
wiczkach między kulturami 
o kształt i wpływy nie tylko 
w Polsce a raczej całej Europie. 
Idąc do wyborów 15 paździer-
nika będziemy decydować, 
czy chcemy żyć w matriksie 
Webera i Tuska, czy w bez-
piecznym i silnym kraju, dum-
nym ze swojego pochodzenia, 
skutecznie kontynuującym 
najlepsze tradycje naszych 
przodków, rozwijając spu-
ściznę jaką pozostawili nasi 
dziadkowie. Będziemy wybie-
rać między chorymi, pełnymi 
nienawiści agresywnymi ide-
ologiami, gdzie chrześcijań-
stwo uznawane jest za wybryk 
natury, a biblijne zasady dep-
tane i zastępowane pełnymi 
nienawiści sloganami i dok-
trynami, wymyślanymi na 
potrzebę chwili. Wybór drogi 
czytelniku należy do Ciebie. 

Wyborcy zadecydują czy chcą żyć w matriksie Webera 
oraz Tuska, czy w bezpiecznym i silnym kraju

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIeSpOdzIaNKa
POStAW NA tRADYCJĘ I DOŚWIADCZeNIe

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  
z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy

 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 
ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 

i skrzynek balkonowych
a fachową obsługę i doradztwo

a obsadzanie mis, skrzynek i donic
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 
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W kościele oo. dominikanów 
oraz w murach Wielkopol-
skiego Urzędu Wojewódz-
kiego w Poznaniu odbyły się 
uroczystości wieńczące ob-
chody 40. rocznicy powsta-
nia organizacji Solidarność 
Walcząca Oddział Poznań. 
Kilkudziesięciu jej działaczy 
otrzymało z rąk wojewody 
wielkopolskiego Michała Zie-
lińskiego najwyższe odzna-
czenia państwowe przyzna-
wane za wybitne zasługi dla 
niepodległości Polski.

Solidarność Walcząca 
była jedną z czołowych or-
ganizacji w Poznaniu, które 
stawiały opór ustrojowi ko-
munistycznemu w latach 80. 
Członkowie „SW” zajmowali 
się między innymi działalno-
ścią wydawniczą oraz propa-
gowaniem dążeń niepodle-
głościowych.

- Z największą satysfakcją 
uczestniczę w tym wyjąt-
kowym, niezwykłym spo-
tkaniu i z radością patrzę na 
Wielkopolan, nagrodzonych 
za dokonania niepospolite. 
Odznaczenia państwowe 
są wyróżnieniem, ale tak-
że formą podziękowania za 
Waszą ofiarność, za odwagę, 
za niezłomność, pracę i kon-
sekwencję. Ta uroczystość 
jest więc dobrą okazją do 
wspólnego świętowania naj-
większych dokonań, a także 
przypomnienia, że prawdzi-
wym bogactwem każdego 
społeczeństwa są zawsze lu-
dzie, którzy je tworzą - mówił 
wojewoda Michał Zieliński.

Ich życiorysy to historie 
wyjątkowej odwagi i poświę-
cenia. Nie bali się walczyć 
o ludzką godność w czasach, 
gdy za takie działania im, 
a także ich najbliższym, gro-
ziły represje i kary więzie-
nia. Działacze Solidarności 
szczególnie byli napiętno-
wani przez komunistyczny 
reżim, te represji nasiliły się 
w trakcie trwania stanu wo-
jennego. Wojewoda wielko-
polski wspomniał również 
w swoim przemówieniu jed-
nego z przywódców „SW” 
- zmarłego w 2009 roku Ma-
cieja Frankiewicza.

- Dla nas wszystkich 
ogromną wartością jest przy-
pomnienie osoby Macieja 
Frankiewicza, niezłomnego 
bojownika wolności, a przy 
tym człowieka oddanego 
ludziom i zaangażowanego 
w działania dla wspólnego 
dobra. Istotą jego postawy 
była wierność Polsce, goto-
wość do poświęceń i niepod-
dawanie się przeciwnościom 
– mogli usłyszeć zebrani 
w sali sesyjnej urzędu woje-
wódzkiego.

Biografie odznaczonych to 
opisy niebywałej odwagi i de-
terminacji. Ci, którzy doma-
gali się respektowania praw 
człowieka w PRL, narażali 
się na represje, aresztowania 
i kary. Działalność opozycyj-
na była walką z systemem 
opierającym się na inwigilacji 
i prześladowaniu wszystkich, 
którzy nie zgadzali się na 

deptanie ludzkiej godności 
i życie w strachu.

Na podstawie art. 138 
Konstytucji Rzeczypospo-
litej Polskiej oraz ustawy 
o orderach i odznaczeniach  
postanowieniem Prezyden-
ta Rzeczypospolitej Polskiej 
Andrzeja Dudy odznaczeni 
zostali za wybitne zasługi dla 
niepodległości Polski Krzy-
żem Kawalerskim Orderu 
Odrodzenia Polski:

- Krzysztof Cnotalski, po 
wprowadzeniu stanu wojen-
nego kolportował wydaw-
nictwa podziemne, gazety, 
znaczki, ulotki i kasety fono-
graficzne. Pełnił funkcję ku-
riera, przywożąc z Warszawy 
bezdebitowe pisma i książki. 
Drukował i kolportował pi-
smo „HIPOLIT”, którego był 
współzałożycielem oraz inne 
pisma niezależnych struktur 
związkowych. Organizował 
pomoc rzeczową i finanso-
wą dla aresztowanych i ich 
rodzin. Był represjonowany 
przez Służbę Bezpieczeń-
stwa, wielokrotnie zatrzy-
mywany i przesłuchiwany. 
Ponadto za próbę wniesienia 
do HCP ulotek pan Krzysztof 
Cnotalski został zwolniony 
z pracy;

- Krzysztof Zbigniew Do-
man, działacz opozycji de-
mokratycznej związany 
z Solidarnością Wielkopol-
ska Południowa. W 1990 był 
związany z Biurem Informa-
cyjnym, wydającym i kolpor-
tującym pisma Tymczasowe-
go Zarządu Regionu;

- Andrzej Grzybowski, 2 li-

stopada 1982 r. został interno-
wany i osadzony w Ośrodku 
Odosobnienia w Wierzcho-
wie Pomorskim. Po wyjściu 
z internowania kontynu-
ował działalność opozycyjną 
w podziemnych strukturach 
NSZZ Solidarność jako kol-
porter prasy solidarnościo-
wej i wydawnictw tzw. dru-
giego obiegu. W lutym 1983 r. 
został aresztowany. Wyszedł 
na wolność w lipcu, po ogło-
szeniu amnestii. Nadal był 
zaangażowany w kolportaż 
i druk wydawnictw pod-
ziemnych, m.in. Solidarności 
Walczącej - Poznań. Od maja 
do sierpnia 1986 r. ponownie 
aresztowany;

- Małgorzata Jaśkiewicz, po 
wprowadzeniu stanu wojen-
nego Małgorzata Jaśkiewicz 
przerwała studia na PWSSP 
we Wrocławiu i zaangażowała 
się w działalność konspiracyj-
ną. Zajmowała się kolporta-
żem pism podziemnych oraz 
malowaniem na murach haseł 
antyreżymowych. Prowadziła 
dokumentację fotograficzną 
działań ZOMO podczas de-
monstracji ulicznych we Wro-
cławiu. W 1983 wraz z mężem 
Jackiem Jaśkiewiczem samo-
dzielnie opracowali technikę 
druku sitowego, pozwalają-
cą na drukowanie znaczków 
poczty podziemnej w wyso-
kiej jakości i wydrukowali 
nakład znaczków przedsta-
wiających Kardynała Stefana 
Wyszyńskiego i papieża Jana 
Pawła II. Były to pierwsze 
znaczki Poczty Solidarności 
Walczącej;

- Edward Pohl, współpra-
cował z Maciejem Frankie-
wiczem. Dostarczał mu m.in. 
drzewce, materiały na flagi, 
farbę i inne artykuły prze-
znaczone do działalności 
niezależnej. Współpracował 
również z Krzysztofem Cno-
talskim w organizowaniu 
papieru, jeździł do Torunia 
i innych miast swoim samo-
chodem ryzykując jego utratę 
przewoził różne materiały 
i czasopisma drugiego obie-
gu. E. Pohl udostępnił swój 
dom, gdzie była drukarnia 
Solidarności Walczącej. 
Uczestniczył w nielegalnych 
manifestacjach i kolportował 
niezależne pisma;

- Elżbieta Maria Ruta - So-
larska, zajmowała się kol-
portażem nielegalnej pra-
sy, książek, ulotek i innych 
wydawnictw niezależnych. 

W latach 1984-1989 współ-
pracowała przy redagowaniu 
„Solidarności Walczącej”, 
„Hipolita” oraz innych ty-
tułów niezależnej prasy za-
kładowej w Poznaniu .W jej 
rodzinnym domu drukowa-
no prasę, ulotki i kalendarze 
SW. W okresie od 1982-1985 
była jednym z kolporterów 
wydawnictw niezależnych na 
terenie Z.P.M. H. Cegielski – 
Poznań (HCP). We współpra-
cy z działaczami Solidarności 
leszczyńskiej organizowa-
ła również kolportaż prasy 
i wydawnictw niezależnych 
na terenie Leszna;

- Adam Lucjan Szatkowski, 
przystąpił do Solidarności 
Walczącej na początku 1984r. 
Jego zadaniem było zorgani-
zowanie i prowadzenie agen-
cji fotograficznej poznań-
skiego oddziału SW. Agencja 

mieściła się w jego prywat-
nym mieszkaniu w Pozna-
niu. Agencja zajmowała się 
wytwarzaniem klisz fotogra-
ficznych do dwutygodnika 
SW oraz znaczków i innych 
wydawnictw, które ukazywa-
ły się do 1988r. w Poznaniu. A. 
Szatkowski praktycznie cały 
wolny czas poświęcał pracy 
dla Solidarności Walczącej.

Na podstawie uchwały 
Rady Ministrów z dnia 8 maja 
2018 r. Prezes Rady Mini-
strów Mateusz Morawiecki, 
oddając hołd i wyrażając naj-
wyższe uznanie wobec tych 
pokoleń Narodu Polskiego, 
które swoją niezłomną walką 
przyczyniły się do odzyska-
nia przez Polskę niepodległo-
ści nadał Medale 100-lecia 
Odzyskania Niepodległości. 
Za zasługi dla Niepodległej 
odznaczeni zostali:

a Szymon Jabłoński;
a Sylwester Straga;
a Wanda Nisiewicz;
a Roman Nisiewicz;
a Andrzej Grzybowski;
a Zofia Bartoszewska;
a Grzegorz Metelski;
a Henryk Mieloszyński;
a Krzysztof Cnotalski;
a Barbara Podejma;
a Irena Dubicka;
a Magdalena Ruta-Śląska;
a Jacek Podejma;
a Lech Dymarski;
a Henryk Krzyżanowski;
a Maciej Urbański;
a Elżbieta Mielcarek;
a Tomasz Mielcarek;
a Dariusz Andrzejewski;
a Szymon Łukasiewicz;
a Artur Woziński.
Na podstawie Zarządze-

nia z dnia 1 września 2011 
r. w sprawie ustanowienia 
odznaki okolicznościowej 
Medal „Pro Patria” dla uho-
norowania osób, szczególnie 
zasłużonych w kultywowa-
niu pamięci o walce o niepod-
ległość Ojczyzny, Szef Urzę-
du do Spraw Kombatantów 
i Osób Represjonowanych 
wyróżnił Medalem „Pro Pa-
tria” Rozalię Kaczmarek oraz 
Krzysztofa Dobrowolskiego.

Na podstawie zarządze-
nia z dnia 25 czerwca 2018 r. 
o ustanowieniu Medalu „Pro 
Bono Poloniæ” Szef Urzę-
du do Spraw Kombatantów 
i Osób Represjonowanych 
w uznaniu szczególnych 
zasług w upowszechnianiu 
wiedzy o historii walk nie-
podległościowych, krzewie-
niu postaw patriotycznych 
w polskim społeczeństwie, 
wyróżnił medalem „Pro bono 
Poloniae” Macieja Myczkę.

Odznaka pamiątkowa - 
Krzyż Solidarności Walczą-
cej – została wprowadzona 
w 2010 roku przez przewod-
niczącego organizacji - Kor-
nela Morawieckiego. Upa-
miętnia wysiłek członków 
i współpracowników oraz 
osób szczególnie zasłużo-
nych w walce o „Wolność 
i Solidarność między ludźmi 
i narodami”. Otrzymali je po-
śmiertnie Lucjan Szatkowski 
oraz Przesław Frankiewicz.

Jarosław Władczyk

Wręczenie odznaczeń dla działaczy „Solidarności Walczącej”
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Z wielkim smutkiem przyjąłem wiadomość 
o śmierci 

Ryszarda Kaczmarka
wspaniałego człowieka, społecznika, 

dobrego kolegi.

Jego śmierć zostawiła zapewne pustkę 
w sercach osób bliskich, 

ale też i tych, którzy go znali. 
To ogromna strata.

Pragnę wyrazić mój żal oraz złożyć szczere 
kondolencje Rodzinie i Bliskim.

Adam Szejnfeld
Senator RP 

tOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

prOdUKCJa OKIeN 
I drzWI z pCV

ROletY ZeWNĘtRZNe, SZYBY 
ZeSPOlONe, SZKlARStWO

RAtY!
CeNY KONKUReNCYJNe

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
aNNa CzeSKa
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

Marszałek Marek Woźniak 
wziął udział w 156. sesji ple-
narnej Europejskiego Komi-
tetu Regionów, która odbyła 
się w dniach 4-6 lipca 2023 
r. w Brukseli. Europejscy sa-
morządowcy debatowali w 
jej czasie i przyjęli opinie na 
temat roli władz lokalnych 
i regionalnych UE w obro-
nie demokracji oraz w pro-
cesie rozszerzenia. Odbyła 
się również ważna dyskusja 
w sprawie przeglądu wielo-
letniego budżetu unijnego, 
którego propozycja została 
przedstawiona przez Komisję 
Europejską w czerwcu br.

W przeddzień sesji odbyło 
się posiedzenie prezydium 
Europejskiego Komitetu Re-
gionów. Jego gościem był 
Younous Omarjee, przewod-
niczący Komisji Rozwoju 
Regionalnego (REGI) w Par-
lamencie Europejskim, któ-
ry wziął udział w wymianie 
poglądów z członkami KR 
na temat przyszłości polityki 
spójności. „Polityka ta najle-
piej obrazuje ideę europejską, 
która opiera się na solidarno-
ści i równości” – powiedział 
Omarjee wzywając europej-
skich samorządowców, aby 
rozpoczęta debata na temat 
jej przyszłości była okresem 
intensywnych działań mają-
cych na celu podkreślenie jej 
znaczenia dla samorządów 
i całej Unii Europejskiej.

Dyskusja dotyczyła tak-
że najważniejszych wy-
zwań stojących przed po-
lityką spójności takich, jak 
renacjonalizacja oraz prze-
kierowywanie funduszy na 
sprostanie wyzwaniom nie-
związanym z jej prioryteta-
mi. „Polityka spójności nie 
może być ofiarą zaspokoje-
nia wszelkich ambicji w UE 
i musimy zaprzestać czerpa-
nia jej środków na inne cele” 
powiedział Marszałek Marek 
Woźniak w debacie. Zwrócił 

również uwagę na koniecz-
ność decentralizacji zarzą-
dzania funduszami polityki 
spójności oraz uproszczenia 
jej procedur. Nawiązując do 
wizyty Younusa Omarjee 
w szpitalu dziecięcym w Po-
znaniu w marcu, Marszałek 
Marek Woźniak podkreślił 
projekty, które są sukcesami 
polityki spójności. „Nie za-
pomniałem tej wizyty. To jest 
właśnie esencja polityki spój-
ności – duże projekty flago-
we!” – odpowiedział Omarjee 
podkreślając wysoki poziom 
innowacji w szpitalu i propo-
nując organizację wydarze-
nia, które prezentowałoby 
takie inicjatywy.

Sesje plenarną otworzyła 
debata na temat roli samo-
rządów w obronie demokra-
cji z udziałem Věry Jourovej, 
wiceprzewodniczącej Komi-
sji Europejskiej ds. wartości 
i przejrzystości oraz Raphaëla 
Glucksmanna, posła do Par-
lamentu Europejskiego. Dys-
kusja toczyła się w kontekście 
przyszłorocznych wyborów 
europejskich i ryzyka ze-
wnętrznych wpływów na ich 
wynik. Wiceprzewodnicząca 
odniosła się także do sytu-
acji w Polsce i związanego 
z nią zagrożenia zamrożenia 
środków unijnych mówiąc: 
„Finansowanie UE nie jest 
bezwarunkowe. Nie może 
być przekazywane tym, któ-
rzy nie respektują Karty Praw 
Podstawowych.” Po debacie 
przyjęto opinię na temat roli 
władz lokalnych i regional-
nych w przeciwdziałaniu 
dezinformacji i obcym mani-
pulacjom informacjami i in-
gerencjom w informacje.

Europejscy samorządow-
cy z zadowoleniem przyję-
li propozycję zwiększenia 
unijnego budżetu w ramach 
jego śródokresowego prze-
glądu, która uwzględnia 
nowy instrument finansowy 

na rzecz odbudowy i moder-
nizacji Ukrainy. W debacie 
z Johannesem Hahnem, ko-
misarzem UE ds. budżetu 
i administracji wyrazili jed-
nak swoje zaniepokojenie ry-
zykiem stosowania bardziej 
scentralizowanego modelu 
zarządzania funduszami 
unijnymi, co w konsekwencji 
osłabiłoby spójność teryto-
rialną w Europie.

Przy okazji sesji plenar-
nej Marszałek Marek Woź-
niak, wraz z innymi człon-
kami Prezydium Związku 
Województw RP, przekazał 
Przewodniczącemu KR Va-
sco Alvesowi Cordeiro sta-
nowisko polskich regionów 
w sprawie przyszłości poli-
tyki spójności. Wzywa ono 
do utrzymania jej roli jako 
głównej polityki inwestycyj-
nej UE zapewniającej dłu-
gofalowy impuls rozwojowy 
oraz wsparcie dla struktural-
nej transformacji regionów. 
Stanowisko zwraca również 
uwagę na jej podstawowy cel 
niwelowania nadmiernych 
dysproporcje rozwojowych 
w UE.

Marek Woźniak spotkał 
się także z Jerzym Buzkiem, 
posłem do Parlamentu Euro-
pejskiego i premierem w cza-
sie reformy administracyjnej 
z 1998 r., który otrzymał z rąk 
Marszałka pamiątkowy me-
dal z okazji 25-lecia samorzą-
du województwa wielkopol-
skiego.

Po sesji odbyło się bilate-
ralne spotkanie z Tetianą 
Jehorową-Łucenko, prze-
wodniczącą Rady Obwodu 
Charkowskiego. Wspólnie 
z ukraińską polityczką Mar-
szałek Woźniak wziął rów-
nież udział w posiedzeniu 
szczebla politycznego Euro-
pejskiego Sojuszu Miast i Re-
gionów na rzecz Odbudowy 
Ukrainy. 

Biuro Wielkopolski w Brukseli

Marszałek Marek Woźniak na obradach 
KR dotyczących przyszłości polityki 

spójności i przeglądu budżetu unijnego

Sprzedam Dwutygodnik  ”Powiaty - Gminy” – Cena do uzgodnienia
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Było gorąco! I to na wiele 
sposobów. Z nieba lał się żar, 
na stoiskach piekły się kieł-
baski jednak przede wszyst-
kim na torach gorące piece 
napędzały parowozy biorące 
udział w tegorocznej Para-
dzie. Bardzo licznie zebrana 
publiczność mogła w kilku 
przejazdach obejrzeć paro-
wozy: Pt47-65 z Parowozowni 
Wolsztyn, 01 509 z Lausit-
zer Dampflok Club e.V. Cott-
bus w Niemczech, ENERGIE 
507 z CIER w Luksembur-
gu, TUBIZE 2069 z Belgii 
oraz 555.0153 czyli „Czeski 
Express” z KHKD/Muzeum 
starych stroju z Czech. Dodat-
kowo w pokazach uczestni-
czyła Drezyna Warszawa M20 
z Muzeum Przemysłu i Kolej-
nictwa na Śląsku w Jaworzy-
nie Śląskiej. 

Paradzie towarzyszy wiele 
innych atrakcji – przejazdy 
kolejką dla dzieci, zwiedzanie 
parowozowni i muzeum. Dzia-
ło się wiele. O komentarz pod-
czas pokazów oraz garść cie-
kawostek o maszynach, które 
w tym roku mogliśmy zoba-
czyć, postarał się Burmistrz 
Wolsztyna Wojciech Lis.

Prawdziwe oblężenie prze-
żywało Gminne Centrum In-
formacji na wolsztyński dwor-
cu. W dniu parady miejsce to 
odwiedzały steki osób. Prak-
tycznie cały czas było tłoczno. 
Dziewczyny z obsługi udzie-
liły setek informacji i rozdały 
olbrzymią ilość materiałów 
promocyjnych. Wiele odwie-

dzających to miejsce osób bar-
dzo pozytywnie wyrażało 
się o dworcu, jego wyglądzie 
i wielofunkcyjności. Było bar-
dzo pozytywnie.  

Wieczorem natomiast w Pa-
rowozowni odbył się widowi-
sko „ Światło, parad, dźwięk” 
podczas którego zaprezen-

towały się biorące udział 
w paradzie parowozy już 
w specjalnej scenerii świetlnej 
i muzycznej. Naprawdę było 
na co popatrzeć. Bez wątpie-
nia to jedyna na świecie oka-
zja aby obejrzeć te potężne 
maszyny w takiej scenerii. 

27 Parada Parowozów 

Wolsztyn 2023 przeszła do 
historii. Do zobaczenia za rok. 
Zanim spotkamy się jednak 
na paradzie zapraszamy do 
odwiedzania Parowozowni 
Wolsztyn przez cały rok. Na 
pewno nie zabraknie cieka-
wych wydarzeń, spotkań, 
przejazdów retro…  MR

27 Parada Parowozów WOlSZtYN 2023
Setki miłośników parowozów odwiedziło Wolsztyn

gmina wolsztyn
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Wakacyjne treningi 
bramkarskie

18 lipca 2023 r., odbył się 
trzeci z wakacyjnych tre-
ningów bramkarskich or-
ganizowanych we wtorko-
we przedpołudnia przez 
Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Nowym Tomyślu.  Po raz 
kolejny młodzi piłkarze licz-
nie pojawili się na Zespole 
Boisk Orlik w Nowym Tomy-
ślu, aby pod czujnym okiem 
trenerów rozwijać piłkarskie 
– a w szczególności bramkar-
skie – umiejętności.

Sukces młodych piłkarzy 
z AF SIX z Nowego Tomyśla

W dniach 24-28 lipca br., 
młodzież miała zaszczyt 
uczestniczyć w międzynaro-

dowym turnieju piłkarskim, 
w którym wzięło udział po-
nad 80 zespołów z różnych 
zakątków świata. Młodzi za-
wodnicy z grupy wiekowej 
U12/U13 reprezentujący SIX 
zdobyli wyjątkowo wysokie - 
4. miejsce.

Wyjazd do Hamburga za-
owocował nie tylko dobry-
mi wynikami, ale przede 
wszystkim nawiązaniem 
międzynarodowych przyjaź-
ni z zawodnikami z różnych 
kontynentów – Afryki, Euro-
py i Azji. Oprócz rywalizacji 
na boisku, trenerzy oraz Bła-
żej Telichowski - założyciel 
SIX AF – zorganizowali dla 
zawodników i ich trenerów 
zwiedzanie Hamburga. 

W sobotę, 5 sierpnia br., 
w Nowotomyskim Ośrodku 
Kultury odbył się wernisaż 
prac, stworzonych przez 
studentów z całego świata, 
w ramach VERNADOC 2023 
– warsztatów dokumentacji 
architektury wernakularnej 
w Polsce. Przez dwa tygo-
dnie uczestnicy warsztatów 
pracowali nad projektami 
budownictwa olęderskiego, 
znajdującego się w okolicach 
Nowego Tomyśla – w Paproci 
oraz Borui Nowej. Dokony-
wali pomiarów, analizowali 
ówczesne budownictwo, by 
w efekcie końcowym – wła-
snoręcznie stworzyć szkice 
chat wiejskich.

Wydarzeniu towarzyszyły 
wykłady na temat krajobra-
zu i architektury wsi olęder-
skich oraz konserwacji i ada-
ptacji zabytkowej zagrody 
olęderskiej w Borui Nowej, 
prowadzone przez prof. UAP 
dr hab. inż. arch. Elżbietę 
Raszeję oraz dr inż. arch. Ga-
brielę Klause. 

Warsztaty VERNADOC 
2023 oprócz możliwości ob-
serwacji i dokumentowa-
nia lokalnej architektury, 

były także niepowtarzal-
ną okazją do zacieśnienia 
międzynarodowych więzi, 
nawiązania przyjaźni oraz 

poznania kultury innych 
krajów. Mieszkańcy Nowe-
go Tomyśla w ciągu dwóch 
dni mieli okazję wysłuchać 
prezentacji na temat krajów, 
z których pochodzą goście, 
a tym samym przenieść się 
w odległe zakątki świata - do 
Malezji, Bhutanu, Jordanii 
i Zjednoczonych Emiratów 
Arabskich, by poznać lokalną 
architekturę, tamtejszy ubiór 
oraz charakterystyczne po-
trawy.  

Na pożegnanie, tuż po 
wernisażu w Nowotomyskim 
Ośrodku Kultury,  Włodzi-
mierz Hibner – Burmistrz 
Nowego Tomyśla oraz Graży-
na Pogonowska – zastępczy-
ni burmistrza, zabrali stu-
dentów do Nowotomyskiej 
Izby Historycznej im. Sylwii 
Kupiec, gdzie swoją kolekcję 
oraz jej historię przedstawił 
osobiście Edward Kupiec.

Dla zainteresowanych zo-
baczeniem zbiorów – izba 
otwarta jest w każdy wtorek 
w godz. 13.00-17.00. 

Sportowo w Nowym Tomyślu

Zakończyły się pierwsze w Polsce międzynarodowe 
warsztaty VERNADOC 2023!

W dniu 26 lipca w siedzibie 
Urzędu Miejskiego podpisa-
no list intencyjny, dotyczący 
nawiązania współpracy po-
między spółką PEC a spółką 
Aesculap Chifa. Celem ma być 
zapewnienie jak najtańszego 
ciepła systemowego, którym 
ogrzewane są przede wszyst-
kim bloki wchodzące w zasób 

miejscowej spółdzielni miesz-
kaniowej. Aesculap Chifa po-
siada silnik gazowy, wytwa-
rzający jednocześnie energię 
elektryczną i ciepło, które 
w pewnych okresach nie jest 
w pełni wykorzystywane. I to 
ciepło np. w okresach letnich 
może być sprzedawane nawet 
o 20-30 % taniej do PEC.

Rozpoczęły się prace, związa-
ne z przebudową nawierzchni 
przedłużenia ul. Sątopskiej 
w Glinnie i ul. Nowotomy-
skiej w Sątopach. Wykonaw-
cą zadania jest konsorcjum 
firm: Drogopal Sp. z o.o. oraz 
DROGOPAL Zakład Robót 
Drogowych Andrzej Szeszuła 
z Opalenicy. Koszt budowy 
wyniesie 873 271,61 zł. 

Zakończenie robót plano-
wane jest na 15.10.2023 r. 

24 lipca br. rozpoczęła się 
XII edycja półkolonii letnich 
organizowanych przez Gmi-
nę Zbąszyń. Organizator za-
pewnia uczestnikom opiekę 
pedagogiczną, ubezpieczenie 
oraz ciekawy program zajęć. 
Gmina Nowy Tomyśl uczest-
niczy w tym przedsięwzięciu 
od 6 lat z wyłączeniem roku 
2020 – ze względu na ob-
ostrzenia półkolonia nie była 
organizowana.

Młodzi nowotomyślanie 
skorzystali z 2 turnusów 
(24-28.07 oraz 31.07-04.08). 
Gmina pokryła koszt autoka-
ru oraz wychowawców, nato-

miast wyżywienie, koszulki 
i czapeczki dla dzieci ufundo-
wali rodzice. Już kolejny rok 
ta forma wypoczynku dzieci 
cieszyła się ogromnym zain-
teresowaniem. W obydwóch 
turnusach udział wzięło po 

46 dzieci z terenu naszej gmi-
ny w wieku od 6 do 12 lat.

Zajęcia w Zbąszyniu od-
bywały się od 10:00 do 16:00. 
Dzieci były odbierane z Placu 
Chopina o godz. 9:30 i od-
wożone w to samo miejsce 

o godz. 16:30. Zbąszyńskie 
półkolonie to świetna forma 
wypoczynku, bogata w wiele 
atrakcji, m. in.: plażowanie, 
kino, dmuchane zamki, pły-
wanie łodzią „Błędna” i wiele 
innych.

Ogólnopolski Wysokokwali-
fikowany Rajd Pieszy (OWRP) 
to doroczna impreza or-
ganizowana przez Polskie 
Towarzystwo Turystyczno-
-Krajoznawcze. Tegoroczne 
trasy rajdu swój początek 
miały w  Rogoźnie i Wieleniu, 
natomiast meta - w Nowym 
Tomyślu.

Uczestnikami OWRP byli 
turyści z całej Polski (m.in. 
Kraków, Lublin, Biesko-Biała, 
Elbląg, Toruń, Szczecin, Opo-
le, Warszawa, Łódź, Kozieni-
ce, Ostrowiec Świętokrzyski, 
Zielona Góra, Nowa Sól). Naj-
starsza uczestniczka, Pani 
Barbara Wierzbicka z Krako-
wa, liczy sobie 92 lata, a był to 
jej pięćdziesiąty OWRP.

W piątek, 21 lipca br., miał 
miejsce wspólny biwak na te-
renie SP nr 3 w Nowym Tomy-
ślu oraz oficjalne zakończenie 
wydarzenia - przy Wiklinowej 
Muszli za Nowotomyskim 
Ośrodkiem Kultury. Tam też 

zostały wręczone nagrody 
uczestnikom rajdu. 

W trakcie uroczystego za-
kończenia wystąpiła kapela 
„Z Łokazji” ze Zbąszynia oraz 
cztery tegoroczne laureatki 
Miedzichowskiego Konkur-
su Piosenki Turystycznej 
z Ośrodka Kultury w Trzcie-
lu. Panie z KGW w Paproci 
serwowały turystom pyry 
z gzikiem oraz ciasto droż-

dżowe. O odpowiednie na-
wodnienie dbała Restauracja 
Cztery Pory Roku. 

W zakończeniu uczestni-
czył Włodzimierz Hibner – 
Burmistrz Nowego Tomyśla, 
natomiast z ramienia PTTK 
m.in. w imieniu prezesa ZG 
PTTK kol. Mieczysław Żo-
chowski – członek ZG PTTK 
oraz Andrzej Kudlaszyk – 
prezes Wielkopolskiej Kor-

poracji Oddziałów PTTK 
w Poznaniu. Wydarzenie 
poprowadził Paweł Mordal 
– prezes szamotulskiego od-
działu PTTK. 

Organizatorami tegorocz-
nego rajdu był Oddział PTTK 
w Szamotułach w partner-
stwie z samorządem Nowego 
Tomyśla oraz Zespołem Par-
ków Krajobrazowych Woje-
wództwa Wielkopolskiego.

Jest szansa na tańsze ciepło 
w blokach

Przebudowa dróg w Glinnie 
i w Sątopach

Półkolonie letnie: „Zbąszyń – najpiękniejsze 
miasto nad jeziorem”

Zakończenie LXIV OWRP PTTK „Wielkopolska 2023” 
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Święto Wojska Polskiego 
to dzień dumy z osiągnięć i 
niezłomności polskiej armii. 
Przywołujemy w ten sposób 
wszystkich, którzy podjęli 
decyzję, by bez względu na 
osobisty koszt w pełni służyć 
Ojczyźnie. W  stolicy Wiel-
kopolski uroczyste obchody 
święta odbyły się na placu 
Wolności z udziałem jedno-
stek wojskowych Garnizonu 
Poznań oraz Orkiestry Repre-
zentacyjnej Sił Powietrznych. 
W wydarzeniu uczestniczył 
wojewoda wielkopolski Mi-
chał Zieliński.

Podczas oficjalnych uro-
czystości reprezentacje jed-
nostek Wojska Polskiego, 
służby mundurowe, parla-
mentarzyści i samorządowcy 
wspólnie oddali część pole-
głym żołnierzom Bitwy War-
szawskiej.

Zgromadzeni Wielkopo-
lanie mieli okazję obejrzeć 
defiladę pododdziałów oraz 
wysłuchać koncertu Orkie-
stry Reprezentacyjnej Sił Po-
wietrznych.

– Chlubne tradycje Sił 
Zbrojnych Rzeczypospolitej 
Polskiej, podtrzymywane tak 

przez 3. Skrzydło Lotnictwa 
Taktycznego, jak i przez 33. 
Bazę Lotnictwa Taktyczne-

go, są podstawą tego, czym 
obecnie jest polskie wojsko 
– nowoczesnym, zmotywo-

wanym i profesjonalnym 
gwarantem bezpieczeństwa 
naszego kraju i naszych 

sojuszników – mówił do 
zgromadzonych na placu 
Wolności wojewoda Michał 
Zieliński.

Z kolei w Muzeum Bro-
ni Pancernej w Poznaniu 
odbył się piknik historycz-
no-wojskowy. Uczestnicy 
mieli okazję poznać grupy 
rekonstrukcji historycznych, 
współczesny i historyczny 
sprzęt wojskowy, obejrzeć 
wystawę modeli militarnych, 
wysłuchać ciekawych prelek-
cji historycznych oraz skosz-
tować wojskowego jedzenia.  

Bitwa Warszawska, zwa-
na Cudem nad Wisłą, była 
decydującą bitwą w wojnie 

polsko-bolszewickiej. Dla od-
radzającej się Polski i Europy 
miała ona szczególne znacze-
nie. Dzięki odwadze polskich 
żołnierzy napór Armii Czer-
wonej na zachód został po-
wstrzymany. Z okazji Święta 
Wojska Polskiego wojewoda 
wielkopolski złożył życzenia 
żołnierzom.

– Dziękuję wszystkim, 
którzy wybrali służbę w 
żołnierskim mundurze. Je-
steście dowodem tego, że 
honor, odwaga i patriotyzm 
to ponadczasowe wartości. 
Wyrazy szacunku przekazu-
ję też żołnierskim rodzinom, 
które ze zrozumieniem służą 
wsparciem swoim bliskim – 
powiedział.

Tocząca się u naszych gra-
nic wojna dobitnie przypo-
mina nam, jakich poświęceń 
wymaga utrzymanie wolno-
ści i jak kluczowe jest wierne 
trwanie w obronie ideałów i 
wspólnych wartości.  Służba 
i codzienne poświęcenie ar-
mii polskiej jest gwarantem 
bezpiecznego jutra dla społe-
czeństwa.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Święto Wojska Polskiego i obchody 103. rocznicy Bitwy Warszawskiej

Zabytkowe klasyki i najno-
wocześniejsze modele - dzie-
siątki wozów strażackich 
można było oglądać na te-
renie Międzynarodowych 
Targów Poznańskich sobotę, 
19 sierpnia br.. Okazją jest VI 
Ogólnopolski Zlot Czerwo-
nych Samochodów. 

Na MTP w sobotę, 19 sierp-
nia można było obejrzeć 
wozy strażackie z całej Pol-
ski - nie tylko te, które na co 
dzień służą w PSP, OSP, ale 
także te należące do pry-
watnych kolekcjonerów. Nie 
zabrakło również pojazdów 
policji, pomocy drogowej czy 
inspekcji transportu drogo-
wego. Pasjonaci czerwonych 
samochodów mogli podzi-
wiać zarówno zabytkowe 
klasyki, jak i nowoczesne 
modele.

Maszyny można było rów-
nież oglądać podczas parady, 
która przejechała ulicami 
Poznania. Przejazd wozów 
strażackich rozpoczął się 
pod stadionem przy ul. Buł-
garskiej o godzinie 10:00, 
a zakończył na terenie Mię-
dzynarodowych Targów Po-
znańskich, gdzie zorganizo-
wano strażackie miasteczko. 
Poza prezentacją i paradą 
organizatorzy przygotowali 
również inne atrakcje. Zapla-
nowano pokazy dziecięcych 
drużyn pożarniczych, akcji 
ratunkowych oraz wystawy 
specjalistycznego sprzętu. 
Goście mogą zapoznać się 
z najnowszymi trendami 
i rozwiązaniami w dziedzi-
nie pożarnictwa. Dzieci ma-
rzące o karierze strażaka, 
mogły sprawdzić swoje umie-
jętności w konkurencjach 
sprawnościowych, a także 

doświadczyć, jak gasić pożar 
pod okiem doświadczonych 
strażaków. - Zlot to dosko-
nała okazja, by podpatrzeć 
strażaków z OSP z całej Polski 
w akcji, porozmawiać o ich 
pracy, a także z bliska zoba-
czyć sprzęt, jakiego używają 

- mówi Marta Włodarek, dy-
rektor projektu.

Organizatorem wydarze-
nia są Fundacja Straży Pożar-
nej we współpracy z Grupą 
MTP. 

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Od 11 sierpnia br. na Placu 
Kolegiackim w Poznaniu, 
odbywał się Ogólnopolski Fe-
stiwal Dobrego Smaku. Wto-
rek, 15 sierpnia był ostatnim 
dniem XVII Festiwalu. 

Odwiedzający w tym dniu 
XVII Ogólnopolski Festi-
wal Dobrego Smaku mogli 
również uczestniczyć w pre-
zentacji zespołów folklory-
stycznych z Polski, Rumunii, 
Meksyku, Słowacji i Francji – 
uczestników Światowego Fe-
stiwalu Folkloru „Integracje”. 
Każdy z zespołów wystąpił 
w krótkim pokazie ludowej 
muzyki i tańców w bajecznie 
kolorowych strojach ludo-
wych.

XVII Ogólnopolski Festi-
wal Dobrego Smaku

Tegoroczna edycja impre-
zy, która odbyła się w dniach 
11-15 sierpnia 2023r na Placu 
Kolegiackim. To miejsce zde-
cydowanie bardziej kameral-
ne niż Stary Rynek zatem i fe-
stiwal miał kameralną formę.

Odrestaurowany i położo-
ny w centrum Starego Miasta 
Plac Kolegiacki doskonale 
sprawdził się jak miejsce akcji 
już rok temu. Ze względu na 
jego skromniejsze niż Rynku 
gabaryty w sposób naturalny 
organizatorzy  musieli ogra-
niczyć liczbę prezentujących 
się wystawców, a także ilość 
wydarzeń towarzyszących. 
Wielu gości chwaliło jednak 
nowe miejsce twierdząc, że 
impreza stała się „przytul-
niejsza”. 

Osią OFDS jest jak co roku 
Jarmark Dobrego Smaku. Na 
kramach wystawców zna-
lazły się przysmaki z wielu 
regionów Polski ale tez z Wę-
gier, Hiszpanii, Francji, Litwy 

czy Bliskiego Wschodu. Nie 
brakowało stoisk winiar-
skich, kratowych piw ale 
i tradycyjnych poznańskich 
pyr z gzikiem czy szarych 
kluch.   

Po raz kolejny imprezie to-
warzyszył Festiwal Polskich 
Alkoholi Rzemieślniczych – 
wydzielona strefa gdzie swo-
je trunki prezentowały małe, 
niezależne destylarnie ginu, 
whisky, okowit i wódek. 

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Ogólnopolski Zlot Czerwonych SamochodówXVII festiwal Dobrego Smaku
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W niedzielę, 20 sierpnia 2023 
r., w Rostarzewie odbyły się 
Powiatowo – Gminne Dożyn-
ki. Uroczystości rozpoczęły 
się o godzinie 11:00 mszą 
świętą w intencji rolników 
z powiatu grodziskiego z po-
dziękowaniem za tegoroczne 
plony w kościele pw. Matki 
Boskiej Nieustającej Pomocy.

O godzinie 16:00 ulicami 
Rostarzewa przy akompania-
mencie Młodzieżowej Orkie-
stry Dętej przeszedł barwny 
korowód dożynkowy. Naj-
bardziej kolorowy punkt pro-
gramu to pełen tradycyjnych 
strojów, muzyki i tańca koro-
wód, który startował z ulicy 
Gościeszyńskiej. Mieszkańcy 
wsi odświętnie przystroili 
swoje domostwa i podwórza.

O godzinie 16:30 nastąpiło 
oficjalne otwarcie dożynek. 
Gospodarze tegorocznych 
Dożynek - Starosta Grodzi-
ski Mariusz Zgaiński, Bur-
mistrz Rakoniewic Gerard 
Tomiak oraz Sołtys Rosta-
rzewa Joanna Krysmann, 
złożyli podziękowania rolni-
kom za ich trud pracy na roli 
oraz zaprosili wszystkich do 

wspólnego świętowania. 
Wystąpienia gości oraz 

tradycyjny obrzęd dożynko-
wy z udziałem Zespołu Pieśni 
i Tańca „Kębłowo” wprowa-
dziły wszystkich w wyjątko-
wy, świąteczny nastrój. Sta-
rostami Dożynek byli: pani 
Irena Kliś z Cegielska oraz 
pan Jan Furmaniak z Rosta-
rzewa, którzy przekazali tra-
dycyjny bochen chleba wy-
pieczony z tegorocznej mąki 
na ręce Starosty Grodziskie-
go i Burmistrza Rakoniewic, 

którzy tradycyjnie podzielili 
się chlebem z mieszkańcami 
i uczestnikami uroczystości.

Dla najmłodszych był 
przygotowany szereg zabaw 
i atrakcji, a całe rodziny mo-
gły skosztować potraw przy-
gotowanych przez lokalne 
koła gospodyń wiejskich.

W części artystycznej 
wystąpiły młode talenty 
z przedszkola i szkoły w Ro-
starzewie. Następnie na sce-
nie wystąpił Zespół Omaj-
gat. Gwiazdą wieczoru była 

charyzmatyczna Małgorzata 
Ostrowska z zespołem, która 
rozgrzała publiczność przy-
byłą do Rostarzewa z całego 
Powiatu Grodziskiego i oko-
licznych miejscowości.

W uroczystościach uczest-
niczyli także goście honoro-
wi w osobach

Wojewody Wielkopolskie-
go Michała Zielińskiego i Wi-
cemarszałka Województwa 
Wielkopolskiego Wojciecha 
Jankowiaka, Posłów na Sejm 
RP - Jakuba Rutnickiego 

i Krzysztofa Paszyka, a tak-
że przedstawiciele instytucji 
okołorolniczych i samorzą-
dowcy. 

Dziękujemy wszystkim 
uczestnikom za wspaniałą 
radosną atmosferę i bardzo 
liczny udział. Za wspólną or-
ganizację tegorocznego Świę-
ta Plonów dziękujemy: Pani 
Sołtys Rostarzewa Joannie 
Krysmann, Radzie Sołeckiej, 
Rakoniewickiemu Ośrodko-
wi Kultury, Zakładowi Usług 
Komunalnych w Rakoniewi-

cach, Kołom Gospodyń Wiej-
skich terenu Gminy Rako-
niewice, Panu Stanisławowi 
Lenartowi i wszystkim oso-
bom zaangażowanym w po-
kaz sprzętu rolniczego, Pani 
Małgorzacie Andrzejewskiej 
za wykonanie wieńca dożyn-
kowego, strażakom z OSP Ro-
starzewo, Młodzieżowemu 
Klubowi Sportowemu „Orzeł 
Rostarzewo”, Zespołowi 
P rzedszkolno-Szkolnemu 
w Rostarzewie, Młodzieżo-
wej Orkiestrze Dętej z Ro-
starzewa, Zespołowi Pieśni 
i Tańca „Kębłowo”, Samo-
dzielnemu Publicznemu Za-
kładowi Opieki Zdrowotnej 
w Grodzisku Wielkopolskim, 
Agencji Ochrony „Hunters” 
z Grodziska Wielkopolskiego. 
Dziękujemy także wszystkim 
osobom fizycznym, firmom 
i instytucjom, które wspar-
ły organizację tegorocznych 
Powiatowo-Gminnych Do-
żynek w Rostarzewie, bez 
których nie udałoby się zre-
alizować tak dużego przed-
sięwzięcia. Wspomnienia 
z tegorocznego święta pozo-
staną z nami na wiele lat.

Dożynki Powiatowo-Gminne w Rostarzewie
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Mali i duzi mieszkańcy gmi-
ny Zbąszyń i powiatu nowo-
tomyskiego uczestniczyli we 
wspólnej zabawie podczas so-
botniego Pikniku Rodzinnego 
800+ na zbąszyńskiej plaży 
miejskiej. To już czwarty pik-
nik w Wielkopolsce odbywa-
jący się w ramach kampanii 
informacyjnej Ministerstwa 
Rodziny i Polityki Społecz-
nej dotyczącej nowej odsłony 
sztandarowego programu 
społecznego rządu, który już 
od stycznia 2024 roku będzie 
się nazywał Rodzina 800+. 

Piknik na plaży miejskiej 
w Zbąszyniu został zorgani-
zowany w ramach 12. edycji 
Święta Jeziora. Dzieci mogły 
skorzystać z wielu atrakcji, 
w tym. m.in. malowania twa-
rzy, zaplatania warkoczyków, 
a także animacji z upominka-
mi. Podczas pikniku rodziny 
mogły wybrać się w bezpłatny 

rejs po Jeziorze Zbąszyńskim, 
jak również wziąć udział 
w wielu animacjach, w tym 
w turnieju szachowym dla 
par rodzinnych o puchar 
Wojewody Wielkopolskiego, 
a także w turniejach spraw-
nościowych. 

Na uczestników pikniku 
czekały również stoiska pro-

mocyjne m.in. straży, policji, 
a także Narodowego Fundu-
szu Zdrowia, czy też Krajowej 
Grupy Spożywczej. Dodatko-
wo rodzice mogli zaczerpnąć 
informacji przy specjalnych 
stoisku Rodzina 800+ i po-
znać założenia nowej odsło-
ny programu. 

–  To, co wprowadza rząd 

Prawa i Sprawiedliwości od 
2016 to są właśnie programy 
nastawione na rodzinę, to też 
szereg programów społecz-
nych, które są bardzo sku-
teczne. Wszystkie plany, któ-
re były zapowiedziane są cały 
czas realizowane i znajdują 
swoje zastosowanie w życiu 
codziennym milionów Pola-

ków – podkreślał wojewoda 
Michał Zieliński. 

Kolejne pikniki w Wielko-
polsce odbędą się w Rogoźnie 
(13 sierpnia) oraz Ostrowie 
Wielkopolskim (20 sierpnia).

Ustawę w sprawie pro-
gramu Rodzina 800+ Senat 
przyjął bez poprawek. Teraz 
czeka już tylko na podpis 

prezydenta Andrzeja Dudy. 
Nowelizacja podwyższa do-
tychczasowe świadczenie 
w wysokości 500 zł do 800 zł 
na dziecko. Wypłatę pierw-
szego wyższego świadczenia 
wychowawczego przewi-
dziano do 29 lutego 2024 r. 
z wyrównaniem od 1 stycznia 
2024 r.

Piknik Rodzinny 800+ z udziałem Wojewody

Czas wakacji to niezmiennie 
w Zbąszyniu Święto Jeziora. 
Jak co roku pod koniec lipca 
mieszkańcy miasta i okolic 
oraz przebywający na na-
szym terenie turyści mogli 
uczestniczyć w imprezach 
spor towo-rek reac y jnych. 
Trwające dziewięć dni wyda-
rzenia przyciągają każdego 
roku coraz więcej uczestni-
ków. Zaprzyjaźnieni turyści 
uwzględniają Święto Jeziora  
w planowaniu swojego wypo-
czynku, co bardzo nas cieszy! 
Ale oczywiście nie zabrakło 
turystów wypoczywających 
w Zbąszyniu pierwszy raz, 
którzy uczestniczyli w tego-
rocznym Święcie Jeziora. 

Święto Jeziora rozpoczęło 
się w sobotę, 22 lipca i trwało 
do niedzieli, 30 lipca. Każde-
go dnia na plaży odbywały się 
imprezy, w których uczestni-
czyć mogli wszyscy chętni bez 
względu na wiek. Zaplano-
wanych i przeprowadzonych 
zostało ponad 30 wydarzeń 
rek reac y jno -s por tow ych . 
Odbyły się imprezy m.in. ta-
kie jak: zawody pływackie, 
zawody w wyciskaniu sztangi 
leżąc, letni aerobik, zawody 
wędkarskie, bieg śniadanio-
wy, turnieje plażowej piłki 
siatkowej, turniej piłki nożnej 
plażowej, testy sprawności 
piłkarskiej, szkółka żeglarska, 
pokazy i warsztaty taekwon-
do, turniej ringo, unihokeja 
plażowego, gry i zabawy dla 
przedszkolaków, gry i zabawy 
bokserskie, nauka pływania, 
turnieje szachowe, gry i za-
bawy wędkarskie dla dzieci, 
rzutowe zawody wędkarskie, 
gry i zabawy na rolkach, gra 
towarzyska cornhole, zawody 
strzeleckie,  zawody łuczni-
cze, turniej tenisa plażowego 
oraz pływanie na czymkol-
wiek. 

finałowy weekend  
12. Święta Jeziora w Zbąszyniu
Zespół Sounds Good 

otworzył weekendowy pro-

gram muzyczny tegorocz-
nego Święta Jeziora. Muzycy 
zrzeszeni pod symbolem 
„dobrego brzmienia” przy 
opalenickim Domu Kultury 
zaprezentowali wiązankę 
znanych przebojów stylu 
pop. Kolejną atrakcją był 
sceniczny „came back” zbą-
szyńskiego zespołu Quarto, 
którego liderem  jest Andrzej 
Basiński. Quarto zaprezen-
towało się tego wieczoru 
w dwóch odsłonach, bisując 
własną aranżacją przeboju 
Wszystkie drogi prowadzą do 
Mrągowa. 

Sobotni program muzycz-
ny wspólnym występem roz-
poczęły zespoły śpiewacze. 
Na scenie zaprezentowały się 
Zespół Koła Gospodyń Wiej-
skich Górnianki z Jaszkowej 
Górnej oraz Zespół Śpiewa-
czy Zbąszyńskich Seniorów. 

Wspólnie z seniorami wystą-
piła zbąszyńska Kapela z Ło-
kazji. Gościem tegorocznego 
Święta Jeziora był Wójt gminy 
Kłodzko – Zbigniew Tur, któ-
ry wraz z małżonką odwiedził 
Zbąszyń. Przy okazji występu 
seniorów włodarz  wymienił 
okolicznościowe prezenty 
z Burmistrzem Zbąszynia To-
maszem Kurasińskim.

Przyciągniecie publiczno-
ści pod scenę po burzowej 
przerwie przypadło zespoło-
wi Big Day. Fani Anny i Mar-
cina Ciurapińskich musieli 
zmierzyć się z deszczem, któ-
ry przytłumił efekt pierwsze-
go wykonania przeboju Dzień 
gorącego lata, na szczęście 
tuż przed zakończeniem 
koncertu pojawiło się słońce, 
a muzycy skusili się na bis 
powtarzając swój największy 
hit, tym razem w słonecznej 

odsłonie. Kiedy Big Day że-
gnał się z publicznością głos 
w garderobie rozgrzewała 
Kasia Kowalska. O godzinie 
20.05 mocnym uderzeniem 
zabrzmiał zespół wokalistki 
znanej z przebojów: Czekając 
na…, Pełna obaw czy Antido-
tum. 

Kasia Kowalska zaprezen-
towała tego wieczoru sie-
demnaście utworów. Sobot-
nie świętowanie zakończyła 
zabawa taneczna. 

Niedzielne popołudnie 
na scenie rozpoczęliśmy od 
występu tanecznej grupy 
dziecięcej Rego, następnie 
wystąpiła Wesoła Ferajna 
oraz młode wokalistki przy-
gotowane przez Katarzynę 
Jopek – Wiktoria Silska, Pa-
trycja Silska, Marta Mewes 
oraz Nikola Raczkowiak.  
W dalszej części programu na 

scenie pojawił się zespół Wi-
tolda Żuromskiego – fenome-
nalnego gitarzysty, aranżera 
i kompozytora. Publiczność 
wysłuchała piosenek „spod 
szczęśliwej gwiazdy”, które 
wkomponowały się w listy 
przebojów kilku dekad muzy-
ki rozrywkowej i literackiej.

Konkurs pływania na 
czymkolwiek to finałowe wy-
darzenia Święta Jeziora. Kon-
kurencja ta zawsze przyciąga 
mieszkańców Zbąszynia nad 
jezioro. Piękna pogoda za-
pewniła frekwencję godną 
finałowego wydarzenia tego-
rocznego Święta Jeziora. Nie 
zawiedli również uczestnicy 
zabawy pływania na czym-
kolwiek. Na starcie stanęło 
dwanaście niesamowitych 
ekip i pojazdów. Fantazja 
i pomysłowość w budowie 
oraz prezentacji po raz ko-

lejny zasługiwała  na oklaski. 
Na potwierdzenie przedsta-
wiamy nazwy tegorocznych 
załóg i ich pojazdów: Glacjo-
lożki na Klimatycznej Tra-
twie, Szybcy i Martwi w Pod-
wodnej Trumnie, I Lotnictwo 
Zbąszyńskie w Trimingu, 
Małe Gagatki na Szybkim 
Gagatku, Koko w Muerte,  
Orzeł i Bażant w Polonezie, 
Młoda Armia SKPD w Czoł-
gu Lamparcie, Wioska Hi-
pisów Ola-Ola Dom Seniora 
w Wiosce Hipisów Ola-Ola, 
Princesski w Zamczysku, 
Koźlarze na Wakacjach 
w Koziołku 1.6 Turbo, Mło-
da Armia SKPD w Epoce Lo-
dowcowej oraz Młodzieżowa 
Drużyna Pożarnicza OSP 
Stefanowo w pojeździe Zima. 
Zgromadzeni widzowie mieli 
mnóstwo zabawy, a komisja 
konkursowa po raz kolejny 
trudne zadanie decydując 
o kolejności zajętych miejsc. 
Każdy z uczestników otrzy-
mał pamiątkowy medal oraz 
zestaw upominków z rąk  
Pana Burmistrza Tomasza 
Kurasińskiego.

Zwieńczeniem tegorocznej 
sceny Święta Jeziora był kon-
cert Wojciecha Gąssowskie-
go, który nie żałował publicz-
ności energii i muzycznych 
uniesień. Pan Wojciech na bis 
wykonał przebój “Gdzie się 
podziały tamte prywatki”. Po 
koncercie nie brakowało fa-
nek do wspólnych zdjęć i au-
tografów.

Podsumowując nasze 
dziewięciodniowe wyda-
rzenie trzeba zaznaczyć, że 
program Święta Jeziora był 
bardzo bogaty i różnorodny, 
każdy mógł znaleźć coś dla 
siebie. Na uczestników cze-
kały nagrody w postaci pa-
miątkowych medali a także 
różnorodne, ciekawe gadżety 
święta jeziora. 

Dziękujemy wszystkim za 
udział, cieszymy się, że każ-
dego roku jest nas coraz wię-
cej. 

Dziewięć dni Święta Jezior
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OGŁOSZENIE

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków
zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel fragment obrębu geodezyjnego

Lutol Suchy i Chociszewo

Na podstawie art. 11 pkt 7 i 8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (tekst jednolity Dz.U. z 2023r. poz. 977) zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu 
projektu Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel w 
części obrębu geodezyjnego Lutol Suchy i Chociszewo (działki o nr ewidencyjnych 178/6, 178/7 i 629, 
628/2, 613/2, 292/1) wraz z prognozą, w dniach od 4 sierpnia do 4 września 2023 r. w siedzibie Urzędu 
Miejskiego w Trzcielu w pok. nr 8 w godz. od 900 do 1500 oraz na stronie internetowej Biuletynu Informacji 
Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl.
Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie Zmiany Studium rozwiązaniami odbędzie się w dniu 

25 sierpnia 2023 r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu w pokoju nr 8 o godzinach od 1330 do 1430 .

Zgodnie  z  art.  11  pkt  8  ustawy,  osoby  prawne  i  fizyczne  oraz  jednostki  organizacyjne  nieposiadające

osobowości prawnej mogą wnosić uwagi do projektu Zmiany Studium. Uwagi z podaniem imienia i nazwiska

lub nazwy jednostki organizacyjnej i adresu, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, należy składać

do Burmistrza Trzciela na piśmie, ustnie do protokółu w sekretariacie oraz za pomocą środków komunikacji

elektronicznej na adres urzad@trzciel.pl w nieprzekraczalnym terminie do dnia 4 października 2023 r.

OGŁOSZENIE

w sprawie przeprowadzania strategicznej oceny oddziaływania na środowisko projektu
Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel

fragment obrębu Lutol Suchy i Chociszewo

Na podstawie art. 21 ust. 2 pkt 2,5,7 i 23 lit. d, art. 39 ust. 1 pkt 2 i 3 w związku z art. 54 ust. 2 i 3 (t.j. Dz.U. z 

2023 poz. 1094 ze zm.) zawiadamiam o możliwości zapoznania się w dniach od 4 sierpnia do 4 września 2023

r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu w pok. Nr 8 w godz. od 900 do 1500 oraz na stronie internetowej 

Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl. z projektem Zmiany Studium 

gminy Trzciel w części obrębu geodezyjnego Lutol Suchy i Chociszewo (działki o nr ewidencyjnych 

178/6, 178/7 i 629, 628/2, 613/2, 292/1) z prognozą oddziaływania na środowisko i z dokonanymi opiniami 

i uzgodnieniami oraz o możliwości składania uwag i wniosków do ww. dokumentu, w siedzibie Urzędu 

Miejskiego w Trzcielu w pokoju nr 8, w godz. od 900  do 1500.

Jednocześnie w związku z art. 39 ustawy, każdy może złożyć uwagi i wnioski do projektu Zmiany Studium.

Właściwym  do  rozpatrzenia  uwag  i wniosków  jest  Burmistrz  Trzciela.  Uwagi  i  wnioski  należy  składać

w formie  pisemnej,  ustnie  do  protokołu  oraz  za  pomocą  środków  komunikacji  elektronicznej  na  adres

urzad@trzciel.pl z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej i adresu wnioskodawcy

oraz oznaczenia nieruchomości, której uwaga lub wniosek dotyczy,  w nieprzekraczalnym terminie do dnia

4 października 2023 r.

Burmistrz Trzciela

                                                                                                                                      /-/

Jarosław Kaczmarek

W związku  z  obowiązkiem,  o  którym  mowa  w  Rozporządzeniu  Parlamentu  Europejskiego  i  Rady(UE)  ust.  1  i  2  Rozporządzenia

nr 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych informuję że:

1.  Administratorem  Twoich  danych  osobowych  jest  Urząd  Miejski,  z  siedzibą  w  Trzcielu,  ul.  Poznańska  22,66-320  Trzciel,

tel. 957431400, urzad@trzciel.pl.

2. Będziemy przetwarzać Twoje dane osobowe w celu realizacji  procedury sporządzenia zmiany  Studium uwarunkowań i kierunków

zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel na podstawie ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  o planowaniu i  zagospodarowaniu

przestrzennym.

3. We wszystkich sprawach związanych z przetwarzaniem Twoich danych osobowych oraz realizacją przysługujących Ci praw, możesz

skontaktować się z Inspektorem Ochrony Danych przez adres  dpo@trzciel.pl,  66-320 Trzciel  ul.  Poznańska nr 22 oraz nr telefonu

957431400.

4. Pełen zakres informacji nt. przetwarzania danych osobowych znajduje się na stronie internetowej bip.trzciel.pl zakładka - RODO oraz

w siedzibie Administratora.
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elektronicznej na adres urzad@trzciel.pl w nieprzekraczalnym terminie do dnia 4 października 2023 r.

OGŁOSZENIE

w sprawie przeprowadzania strategicznej oceny oddziaływania na środowisko projektu
Zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel

fragment obrębu Lutol Suchy i Chociszewo

Na podstawie art. 21 ust. 2 pkt 2,5,7 i 23 lit. d, art. 39 ust. 1 pkt 2 i 3 w związku z art. 54 ust. 2 i 3 (t.j. Dz.U. z 

2023 poz. 1094 ze zm.) zawiadamiam o możliwości zapoznania się w dniach od 4 sierpnia do 4 września 2023

r. w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu w pok. Nr 8 w godz. od 900 do 1500 oraz na stronie internetowej 

Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl. z projektem Zmiany Studium 

gminy Trzciel w części obrębu geodezyjnego Lutol Suchy i Chociszewo (działki o nr ewidencyjnych 

178/6, 178/7 i 629, 628/2, 613/2, 292/1) z prognozą oddziaływania na środowisko i z dokonanymi opiniami 

i uzgodnieniami oraz o możliwości składania uwag i wniosków do ww. dokumentu, w siedzibie Urzędu 

Miejskiego w Trzcielu w pokoju nr 8, w godz. od 900  do 1500.

Jednocześnie w związku z art. 39 ustawy, każdy może złożyć uwagi i wnioski do projektu Zmiany Studium.

Właściwym  do  rozpatrzenia  uwag  i wniosków  jest  Burmistrz  Trzciela.  Uwagi  i  wnioski  należy  składać

w formie  pisemnej,  ustnie  do  protokołu  oraz  za  pomocą  środków  komunikacji  elektronicznej  na  adres

urzad@trzciel.pl z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej i adresu wnioskodawcy

oraz oznaczenia nieruchomości, której uwaga lub wniosek dotyczy,  w nieprzekraczalnym terminie do dnia

4 października 2023 r.

Burmistrz Trzciela

                                                                                                                                      /-/

Jarosław Kaczmarek

W związku  z  obowiązkiem,  o  którym  mowa  w  Rozporządzeniu  Parlamentu  Europejskiego  i  Rady(UE)  ust.  1  i  2  Rozporządzenia

nr 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych informuję że:

1.  Administratorem  Twoich  danych  osobowych  jest  Urząd  Miejski,  z  siedzibą  w  Trzcielu,  ul.  Poznańska  22,66-320  Trzciel,

tel. 957431400, urzad@trzciel.pl.

2. Będziemy przetwarzać Twoje dane osobowe w celu realizacji  procedury sporządzenia zmiany  Studium uwarunkowań i kierunków

zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel na podstawie ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  o planowaniu i  zagospodarowaniu

przestrzennym.

3. We wszystkich sprawach związanych z przetwarzaniem Twoich danych osobowych oraz realizacją przysługujących Ci praw, możesz

skontaktować się z Inspektorem Ochrony Danych przez adres  dpo@trzciel.pl,  66-320 Trzciel  ul.  Poznańska nr 22 oraz nr telefonu

957431400.

4. Pełen zakres informacji nt. przetwarzania danych osobowych znajduje się na stronie internetowej bip.trzciel.pl zakładka - RODO oraz

w siedzibie Administratora.

 OGŁOSZeNIe / OBWIeSZCZeNIe 
o przyjęciu dokumentów wymagających udziału społeczeństwa

Na podstawie art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o 
środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (t.j. Dz.U. z 2023 poz. 1094 ze zm. ) zawiadamiam, że Rada 
Miejska w Trzcielu przyjęła uchwałą Nr XLIV/345/2023 z dnia 22 czerwca 2023 r. Zmianę Stu-
dium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Trzciel w części 
obrębu Jasieniec.
Informuję o możliwości zapoznania się z treścią dokumentu z uzasadnieniem i podsumowa-
niem, o których mowa w art. 42 pkt 2 i art. 55 ust. 3 ww. ustawy na stronie internetowej 
Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy Trzciel: www.bip.trzciel.pl oraz w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Trzcielu pokój nr 8.

Burmistrz Trzciela
 Jarosław Kaczmarek

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu został wywieszony 
wykaz numer 410/2023 nieruchomości komunalnych przeznaczonych do sprzedaży.”                        

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu został wywieszony 
wykaz numer 403/2023 nieruchomości komunalnych przeznaczonych do sprzedaży.”                        

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu został wywieszony 
wykaz numer 404/2023 nieruchomości komunalnych przeznaczonych do sprzedaży.”                    

Wojewoda Lubuski Włady-
sław Dajczak spotkał się 19 
lipca br. z przedstawicielami 
lokalnego samorządu i doko-
nał przeglądu inwestycji zre-
alizowanych w Trzcielu oraz 
Brójcach.

Dzięki środkom z rządo-
wych programów   w gminie 
zrealizowano szereg waż-
nych i długo oczekiwanych 
przez mieszkańców inwesty-
cji, które podnoszą komfort 
życia, poprawiają bezpie-
czeństwo, zwiększają atrak-
cyjność turystyczną i inwe-
stycyjną regionu. Dzięki nim 
gmina pięknieje i rozwija się!

Wojewoda zawsze podkre-
śla podczas spotkań z przed-
stawicielami lubuskich sa-
morządów, że dla realizacji 
inwestycji potrzebne są środ-
ki dostępne z wielu rządo-
wych programów, ale także 
aktywność i zaangażowanie 
samorządów w aplikowanie 
o fundusze oraz dobra wza-
jemna współpraca.

„Cieszę się, że są takie 
momenty, kiedy możemy 
pokazać, że dobra współpra-
ca rządu i samorządu tery-
torialnego przynosi efekty 
dla mieszkańców. Pieniądze, 
które pojawiły się w ostatnich 
latach w tak ogromnych kwo-
tach dla samorządu teryto-
rialnego skutkują chociażby 
powstawaniu takich inwesty-
cji. Dziękuję samorządow-
com, Burmistrzowi, Radzie 
Miejskiej za dobrą współ-
pracę. Warto zaznaczyć, że 
w trudnych momentach, czy 
sytuacjach kryzysowych, 
dzięki tej dobrej współpracy 
rządu z samorządem mogli-
śmy rozwiązywać te proble-
my dla dobra mieszkańców 
wspólnie, razem. To potwier-
dza, że współpraca między 
stroną rządową i samorzą-
dową przynosi efekty. Panie 
Burmistrzu gratuluję i cieszę 
się z tych ponad 153 milionów 
złotych, które trafiły do po-
wiatu międzyrzeckiego, i nie-
mal 17 milionów złotych, któ-
re trafiły do gminy Trzciel na 
realizację różnych inwestycji. 
Bardzo się z tego cieszę i liczę 
na dalszą, dobrą współpracę” 
- podkreślał wojewoda pod-
czas spotkania w Trzcielu.

Wizytówką i ważną atrak-
cją dla mieszkańców i tury-
stów odwiedzających gminę 
jest promenada wybudowa-
na wzdłuż rzeki Obry. Inwe-
stycja została zrealizowana 
dzięki wsparciu w wys. ponad 
4 mln zł z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład Programu In-
westycji Strategicznych.

„Dzisiaj obecni są na tym 
spotkaniu również turyści, 
którzy potwierdzają, że ta in-
westycja jest ważna i dobra. 
Myślę, że dzięki niej gmina 
Trzciel stała się jeszcze bar-
dziej atrakcyjna turystycznie 
- a to służy rozwojowi gminy” 
– mówił wojewoda podczas 

spaceru nową promenadą.
Kolejną ważną inwestycją 

jest trwająca „Przebudowa 
i rozbudowa oczyszczalni 
ścieków w Trzcielu”, która 
jest realizowana dzięki dofi-
nansowaniu w wys. niemal 
8,5 mln zł z Rządowego Fun-
duszu Polski Ład. Całkowity 
koszt inwestycji to ponad 11 
mln zł! Bez wsparcia środków 
z rządowych programów bu-
dowa oczyszczalni nie byłaby 
możliwa.

Podczas przeglądu inwe-
stycji obejrzał także:

- nowo wybudowaną no-
woczesną halę sportową 
przy Zespole Edukacyjnym 
w Trzcielu, która powsta-
ła przy wsparciu środków 
z Funduszu Rozwoju Kultury 
Fizycznej Ministerstwa Spor-
tu i Turystyki w wys. niemal 
2 mln. zł.

- wybudowana ul. Słonecz-
ną i przebudowaną ul. Cmen-
tarną w miejscowości Brójce, 

inwestycje zrealizowane 
dzięki środkom pozyskanym 
z Funduszu Dróg Samorządo-
wych w wys. ponad 1,4 mln zł 
oraz z Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych w wys. 
950 tys. zł.

Łączna kwota środków 
pochodzących z budżetu 
państwa w Gminie Trzciel 
przeznaczonych na inwe-
stycje w latach 2016-2022 to 
16.486.009 zł, w tym:

- 2.375.717 zł - inwestycje 
drogowe bez RFIL,

- 1.605.292 zł - z Rządowe-
go Funduszu Inwestycji Lo-
kalnych,

- 12.505.000 zł - z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład.

Rodziny z dziećmi z gminy 
Trzciel otrzymały wsparcie 
w postaci świadczenia wy-
chowawczego z Programu 
Rodzina 500+ w wys. 31 mln 
zł.

(Źródło: https://www.facebook.com/
LubuskiUrzadWojewodzki)

Podsumowano rządowe wsparcie, które płynie do gminy trzciel!

Wojewoda Lubuski Władysław 
Dajczak z wizytą w gminie Trzciel
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W niedzielę 20 sierpnia 
2023r. mieszkańcy gminy 
Granowo świętowali zakoń-
czenie  tegorocznych żniw. 
Uroczystość rozpoczęła się 
o godzinie 10.00 mszą św. 
dziękczynną w kościele p.w. 
św. Marcina w Granowie. 
Rolnicy w podziękowaniu za 
zebrane plony złożyli na ołta-
rzu bochen chleba i wieniec.

Po południu o godzinie 
16.00 na placu boiska sporto-
wego w Granowie rozpoczął 
się festyn dożynkowy. Duża 
atrakcję  zebranym widzom, 
zapewnił  pan Szymon Ku-
bel, użyczając na uroczystość 
bryczkę oraz konie, którymi 
Starości zostali przewiezieni 
spod kościoła, wioząc bo-
chen dożynkowego chleba. 
Wjeżdżających Starostów : 
Agnieszkę Kubel i Łukasza 
Dudziaka przywitał zespół 
śpiewaczy 

„ Kasztelanki” z Nowej Wsi 
Ujskiej, który poprowadził 
obrzęd dożynkowy na  tego-

rocznych uroczystościach. 
Po uroczystym przekazaniu 
chleba włodarz naszej gmi-
ny pan Zbigniew Kaczmarek 
podziękował rolnikom za ich 
pracę na roli i powitał gości 
przybyłych na festyn.

Podczas festynu uhono-
rowano sołtysów: Wacława 
Molendę, Stefana Bielaw-
skiego, Mariana Kaczmarka, 
Ryszarda Dybionkę, Krzysz-

tofa Gawrońskiego  odzna-
czeniami za ponad 20-letnie 
piastowanie urzędu sołtysa. 
Medale wręczył Henryk Szy-
mański radny sejmiku wo-
jewództwa wielkopolskiego. 
Po zakończeniu oficjalnej 
części obchodów dożynko-
wych nastąpiła część arty-
styczna. Wśród wykonawców 
wystąpili: zespół śpiewaczy 
„ Kasztelanki”, lokalne grupy 

artystyczne: grupa wokalna 
Zespołu Szkolno – Przed-
szkolnego z Granowa, przy-
gotowana przez pana Leszka 
Górkę, grupa taneczna By-
strzodance  reprezentująca  
Salę Zabaw Bystrzaki, przy-
gotowana przez panią Iwonę 
Nowak i Karolinę  Kalek. 

 Już drugi raz z rzędu gości-
ła na dożynkach w Granowie 
pełna wigoru grupa seniorów 
z Czerwonaka  pod kierun-
kiem Krystyny Dyby. Na pły-
cie boiska na rodziny z dzieć-
mi czekało wiele atrakcji 
i animacji między innymi  
dmuchane zjeżdżalnie, basen 
z łódkami, wyrzuty piany. 

Uwieńczeniem tegorocz-
nego festynu był koncert 
w wykonaniu energetyczne-
go  zespołu REDLIN, nagro-
dzony gromkimi brawami 
przez spontanicznie reagu-
jącą publiczność. Po koncer-
cie rozpoczęła się plenerowa 
dyskoteka prowadzona przez  
DJLisu.

festyn Dożynkowy Granowo
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3 sierpnia 2023r. w Staro-
stwie Powiatowym w Grodzi-
sku Wielkopolskim nastąpiło 
podpisanie umowy na roboty 
budowlane dotyczące zada-
nia pn. „Przebudowa drogi 
powiatowej Buk-Woźniki 
– Kotowo – etap II i Remont 
drogi powiatowej Buk-Woź-
niki – Kotowo– odcinek G-F”.

Wykonawcą inwestycji 
będzie firma INFRAKOM 
KOŚCIAN Sp. z o.o. Wartość 
kontraktu na roboty wynosi 
12.403.365,05 zł.

Zakończenie realizacji za-
dania przewidziane jest na 
lipiec 2024 roku.

Nadzór inwestorski nad 
zadaniem sprawować będzie 
Pani Barbara Kosmacz z fir-
my VIA 2008, z którą również 
w dniu dzisiejszym podpisa-
no umowę.

Zadanie uzyskało dofinan-
sowanie w ramach Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg.

Przebudowa i remont drogi 
powiatowej Buk-Woźniki-Kotowo

powiat grodziski
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W DNIU 16 LIPCA 2023  by-
łem podzielony pomiędzy 
dwie transmisje telewizyjne, 
rzadko mi to się zdarza Jedno 
wydarzenie to wybory Miss 
Polski a drugie mecz w siat-
kówkę o brązowy medal Ligii 
Narodów pomiędzy Polską a 
USA. Musiałem przedstawiać 
co rusz dwa kanały telewi-
zyjne; TVP 1 i Polsat. 34 edy-
cja konkursu piękności Miss 
Polski odbyła się w Nowym 
Sączu. Nowe przepisy tej 
edycji wprowadziły że z każ-
dego województwa starto-
wały po dwie piękności czyli 
32 uczestniczki. W drugim 
etapie zostało 16 po jednej z 
każdego województwa. A w 
siatkówce sety 1;1.Wracam z 
powrotem do wyboru Miss. 
Z 16 uczestniczek wybrano 5 
był to już ścisły finał. Wśród 
nich była przedstawicielka 
województwa wielkopolskie-
go Julia Marcinkowska lat 22 
ze Ślesina to już było dobrze.    
A w siatkówce w setach 2;1 
dla Polski. Wracam do wybo-
rów Miss.

  Panie prezentowały się 
ładnie i musiały odpowiadać 
na pytania zadawane przez 
członków jury (5 pań byłe 
Miss Polski i dwóch panów). 
Wracam do siatkówki zrobiło 
się ciężko mamy wynik w se-
tach 2:2 czeka nas 5 set wia-
domo tie-break. Prowadzący  
ogłaszają wynik: że w głoso-
waniu telewidzów Polsatu 
najprzyjemniejszą uczest-
niczką została wybrana Wiel-
kopolanka Agnieszka Brewka 
lat 25 ze Złotowa. To jest do-
bry znak .Emocje wzrastają w 
wyborach. Miss Polski 2023 
roku zostaje Angelika Jurko-
waniec lat 27 z Namysłowa 
województwa opolskiego. I-
-wicemiss Miss Polski zosta-

je wybrana Wielkopolanka 
Julia Marcinkowska lat 22 ze 
Ślesina. Wszystkim paniom 
składam serdeczne życze-
nia na nowej drodze życia. 
Ale szybko przełączam się 
na siatkówkę a tutaj wynik 
16:15 dla Polski. Adrenalina 
idzie w górę czuje to po sobie. 
Ostatnie zagranie Polek piłka 
przechodzi Amerykanki nie 
odbierają i mamy wynik 17:15 
dla Polski i brązowy medal. 
Kto oglądał tą transmisję tego 
pojedynku widzi co się dzieje 
zawodniczki nasze kładą się 
potokiem na parkiecie i jeden 
płacz, szloch wygrały z Ame-
rykankami na ich własnym 
terenie w Arlington. Sensacja 
po 55 latach polskie siatkarki 

odniosły wielki sukces jest 
medal.

  Ten medal moim zdaniem 
jest wart więcej jak złoty 
medal. Podopieczne trenera 
Stefano Lavariniego poka-
zały swój pazur. Wszystkim 
zawodniczkom, całemu szta-
bowi oraz innym składam 
serdeczne podziękowanie za 
tak wspaniały wygrany mecz 
i zdobycie brązowego meda-
lu. Przed nami dwa ważne 
turnieje: mistrzostwa Europy 
i turniej olimpijski kwalifika-
cyjny do Paryża odbędzie się 
w Łodzi 16 - 24 września 2023 
roku. Trzymamy mocno zaci-
śnięte kciuki.

Tekst: Zygmunt Tomkowiak
Zdj.: Internet

Miss Polski i brązowe medalistki 
w siatkówce kobiet

EDMuND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

przeGLĄdY reJeSTraCYJNe SamOCHOdÓW zaSILaNYCH Gazem
SAMOCHODY OSOBOWe „B” I DOStAWCZe (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWe „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWe „C” (pow. 16 t.)

AUtOBUSY „D”
CIĄGNIKI „t”

PRZYCZePY I NACZePY „e” 

PORADNIA CHIRURGICZNA
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. uL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

W sobotę, 29 lipca przez gmi-
nę Komorniki przejechał mię-
dzynarodowy wyścig kolarski 
80. Tour de Pologne. Kolarze 
ścigali się ulicami gminy, za-
czynając w Łęczycy na ul. Po-
znańskiej, a kończąc w Plewi-
skach na ul. Kolejowej.

Mimo, że pogoda była ka-
pryśna, frekwencja kibiców 
na trasie dopisała. Jednak 
najwięcej miłośników dwóch 
kółek zebrało się w gminnej 
strefie kibica przy Centrum 
Tradycji i Kultury w Komor-
nikach. „Oberwanie chmury” 
i grzmoty nie wystraszyły 
kibiców, którzy pełni energii 
wyczekiwali peletonu.

Oprócz animacji spor-
towych zorganizowanych 
przez GOSIR Komorniki, qu-
izu przeprowadzonego przez 
„Zakręcone Plewiska”, malo-
wania twarzy z „Kolorkowo”, 
warsztatów plastycznych ze 
„Studnią Sztuki” słodkości 
od kół gospodyń wiejskich 
i przepysznych owoców od 
Szymona Kosmalskiego oraz 
mnóstwa innych atrakcji dla 
dzieci, wielkim sukcesem 
okazał się „żywy rower”, któ-

rzy stworzyli sami mieszkań-
cy.

Projekt graficzny roweru 
na płytach dziedzińca CTK 
przygotował i rozrysował Hu-
bert Grajczak z „Pieski z kre-
ski”. Rysunek roweru, którego 
kreski miały łącznie około 
100 metrów długości, stwo-
rzyło około 150 osób, wiel-
kość roweru - co najmniej 20 
metrów, średnica kół - ponad 
8 metrów (około 320 cali).

Uzyskany efekt mogliśmy 
zobaczyć dzięki relacji ujętej 
za pomocą drona przez Ma-
cieja Nowaka. Obraz roweru 
z góry był niesamowity. Ko-
lorowe czapki przygotowane 
przez Referat Promocji UG 
Komorniki i ruch uczestni-
ków spotęgowały trójwymia-
rowość żywej instalacji.

W trakcie wydarzenia prze-
prowadzono i rostrzygnięto 
rownież konkurs plastycz-
ny „Rowerem przez Polskę”, 
gdzie główną nagrodą byly 
rowerki biegowe dla dzieci. 
Nagrody główne w konkur-
sie zdobyli: Oliwia Zielińska, 
Roma Stusio, Danil Petlinsky. 
Pozostali uczestnicy konkur-

su otrzymali za swoje prace 
nagrody w postaci gadżetów 
gminnych.

Zastępca Wójta, Tomasz 
Stellmaszyk wręczył również 
w imieniu gminy nagrody za 
udział w Rywalizacji Rowero-
wa Stolica Polski 2023 za wy-
kręcenie największej liczby 
kilometrów w gminie: Paweł 
Zimny - 3106,7 km, Kamil Ta-
rent - 1889,2 km, Rafał Ogro-
dowski - 1463,1 km. Postano-
wiono również nagrodzić trzy 
kobiety i trzech młodzików 
z najwyższymi wynikami. 
O tym poinformujemy wkrót-
ce na gminnym profilu Face-
book.

Całości wydarzenia towa-
rzyszyła oprawa muzycz-
na przygotowana przez DJ 
Grzegorza. Z ramienia gminy 
imprezę poprowadziła Mag-
dalena Górska z Referatu Pro-
mocji UG Komorniki.

Zarówno mieszkańcom jak 
i organizatorom i współor-
ganizatorom ogromnie dzię-
kujemy za niesamowitą at-
mosferę, życzliwość, energię, 
uśmiechy i tańce. Było fanta-
stycznie.

Kolarze przemknęli przez Komorniki
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Osoby w wieku powyżej 65 
lat, które posiadają prawo 
jazdy, będą musiały przystą-
pić do obowiązkowych badań 
lekarskich i psychologicz-
nych. Jest to skutek wprowa-
dzenia zmian w przepisach, 
podobnie jak w wielu innych 
krajach europejskich, któ-
re mają na celu zwiększenie 
bezpieczeństwa na drogach 
poprzez ograniczenie liczby 
wypadków z udziałem senio-
rów. Pozytywna opinia Mini-
sterstwa Infrastruktury oraz 
unijne przepisy oznaczają, że 
wkrótce w Polsce wprowadzo-
ne obowiązkowe badania dla 
kierowców powyżej 60. roku 
życia. Osoby, które nie zali-
czą testów, mogą stracić swo-
je prawo jazdy. W przypadku 
odmowy przeprowadzenia 
badania również grozi utrata 
prawa do prowadzenia pojaz-
dów. Jednak, osoby, które nie 
zdały testów, będą mogły je 
powtarzać po upływie okre-
ślonego czasu.

Wiele osób starszych czuje 
się dyskryminowanych przez 
nowe przepisy, ponieważ 
uważają, że nie są gorszymi 
kierowcami niż młodsze oso-
by i wciąż są w stanie bez-
piecznie prowadzić pojazdy. 
Większość z seniorów, mając 
niejednokrotnie długi staż za 
kierownicą, stara się jeździć 
bezpiecznie. Przestrzega-
ją bardziej obowiązujących 

przepisów ruchu drogowego, 
szczególnie w zakresie obo-
wiązujących prędkości na 
drogach. Seniorzy nie biorą 
udziału w pseudo wyścigach 
ulicznych, w których zacho-
wania młodych można ode-
brać, jako swoista rosyjska ru-
letka. Świadomość kierowców 
w starszym wieku nie pozwa-
la na takie zachowania. Czy 
przez to muszą być „karani” 
obowiązkiem dodatkowych 
badań? Nasuwa się pytanie: 
A kto za to zapłaci? Czy nie 
będzie to kolejny drenaż kie-
szeni seniora?

Statystyki są nieubłagane. 
Zgodnie z policyjnymi staty-
stykami, najwięcej wypadków 
komunikacyjnych w Polsce 
w 2022 roku spowodowali kie-
rowcy w wieku 25-39 lat. Kie-
rowcom w wieku 18-24 lata 
wypadek zdarza się co 1,7 mln 
przejechanych kilometrów, 
a po sześćdziesiątce – raz na 
2,6 mln km.

Jednak każdy kierowca i to 
bez względu na staż i wiek po-
winien uświadomić sobie sam, 
jakim jest kierowcą, czy jego 
siły motoryczne i psychicz-
ne pretendują do poruszania 
się po drogach publicznych 
wszelkimi pojazdami. Musimy 
zastanowić się, czy nadal mo-
żemy być uczestnikami ruchu 
drogowego – jako kierowcy. 
A dotyczy to wszystkich.

Roman Szymański

Kierowca - senior 
do badania

16.09.2023 odbedzie się ko-
lejny  już  XV Międzynarodo-
wy Old Jazz Festival w Pozna-
niu w szacownych murach 
Starego Browaru.

Zasadniczym rezultatem 
Old Jazz Festival jest utrwa-
lanie tradycji jazzowej w jej 
najbardziej klasycznej formie 
w naszym regionie, który od 
dawna odgrywa istotną rolę 
na mapie polskiej muzyki 
synkopowanej. W Wielkopol-
sce istniały i nadal występują 
znakomite zespoły, począw-
szy od big bandu Kataszka 
i Karasińskiego w latach 20. 
XX wieku poprzez Orkiestrę 
Jerzego Grzewińskiego, czy 
formację Night Jazz Orche-
stra. Bogate tradycje konty-
nuuje grupa Dixie Company, 
z powodzeniem koncertująca 
na scenach Europy i Stanów 
Zjednoczonych. Wielkopol-
ska jest kolebką wybitnych 
jazzmanów, istotnie powią-
zanych również z dixielan-
dem – Krzysztofa Komedy, 
Jana Ptaszyna Wróblewskie-
go, Jerzego Miliana, Janusza 
Hojana. Old Jazz Festival, 
jako depozytariusz tradycji 
jazzu nowoorleańskiego, od 
ponad dekady wpisany jest 
w kulturalny krajobraz stoli-
cy Wielkopolski.

Festiwal gościł kilkadzie-
siąt zespołów z Polski, Au-
stralii, Czech, Danii, Izra-
ela, Litwy, Łotwy, Niemiec, 

Słowacji, Stanów Zjedno-
czonych, Wielkiej Brytanii 
i Ukrainy. Na festiwalowej 
scenie grywali najwybitniejsi 

przedstawiciele gatunku, po-
śród których warto wymie-
nić tak głośne nazwiska jak 
Mr. Acker Bilk czy doskonały 

trębacz Kenny Ball. W Pozna-
niu istnieje deficyt wydarzeń 
prezentujących jazz tradycyj-
ny.

Wielkopolska „ wychodzi 
naprzeciw oczekiwaniom 
tych poznaniaków i miesz-
kańców Wielkopolski, dla 
których jazz tradycyjny jest 
emanacją ich młodości. Old 
Jazz Festival jest jedyną im-
prezą tego typu w regionie. 

XV jubileuszowy  
Poznań Old Jazz festival
Dla poznańskiego środo-

wiska jazzowego ten rok jest 
szczególny, albowiem we 
wrześniu odbędzie się pięt-
nasta jubileuszowa edycja 
Poznań Old Jazz Festival, 
a gospodarz Festiwalu Dixie 

Company obchodzi trzydzie-
stolecie działalności estra-
dowej. Poznańska formacja 
jazzu tradycyjnego od ponad 
trzech dekad uczestniczy 
w setkach festiwali i koncer-
tów na terenie Polski, Czech, 
Francji, Łotwy, Niemiec, 
Słowacji, Stanów Zjednoczo-
nych, Szwajcarii i Węgier. 
Dixie Company jest też au-
torem sześciu wydawnictw 
płytowych w tym krążków 
z udziałem amerykańskich 
wokalistek Diane Davidson 
i Donny Brown. Jest także po-
mysłodawcą i współorgani-
zatorem Poznań Old Jazz Fe-
stival, w którym wzięli udział 
między innymi legendarny 
klarnecista Mr Acker Bilk 
oraz angielski trębacz Kenny 

Ball. Festiwalowymi gośćmi 
byli także artyści z Australii, 
Czech, Danii, Holandii, Izra-
ela, Litwy, Łotwy, Niemiec, 
Słowacji, Wielkiej Brytanii, 
Ukrainy i USA.

Program festiwalu:
a 12:00 – 13:00 
Parada Nowoorleańska 
na ulicy Półwiejskiej od 
pomnika Starego Marycha 
do Starego Browaru 
(w razie niepogody zespoły 
pojawią się w różnych punk-
tach Starego Browaru)
Szachownica w Starym 
Browarze 
a 13:00 – 14:45 Mała Aka-
demia Jazzu oraz konkurs 
plastyczny dla dzieci 
a 15:00 –  wernisaż wystawy 
malarstwa 
a 16:00 – 21:00 
Koncert Galowy
Na WSzYSTKIe KONCerTY 

WSTep WOLNY

Od 9 do 16 września w prze-
strzeni Szachownicy Starego 
Browaru Festiwalowi towa-
rzyszyć będzie wystawa ma-
larstwa inspirowana muzyką 
jazzową, przygotowana przez 
Fundację Nowa.

Organizatorzy: Wielkopol-
skie Stowarzyszenie Jazzu 
Tradycyjnego „Dixie Club”, 
Stary Browar, Fundacja Nowa 
i Nowa Gallery

opracował Mariusz Frankowski 

Old Jazz festival w Poznaniu

W niedzielę, 23 lipca br. w po-
znańskim Parku Wilsona, od-
był się już drugi w tym roku 
koncert z cykli „Poznańskie 
Muzykalia”. Po utworach An-
drzeja Zauchy przyszedł czas 
na niezapomniane przeboje 
Anny Jantar.

Park Wilsona wypełniły 
dźwięki przepięknych utwo-
rów tej pamiętnej wokalistki 
lat 70-tych! Można było usły-
szeć takie przeboje jak „Nic 
nie może wiecznie trwać”, 
„Radość najpiękniejszych 
lat”, „Baju-baj proszę pana” 
i oczywiście znamienite 
„Tyle słońca w całym mie-
ście”.

A wszystko to w niepo-
wtarzalnych wykonaniach 
– nie tylko przez wzgląd na 
wyjątkowe głosy wokalistek 
i wokalistów, lecz także spe-
cjalnie przygotowane aranże 
fenomenalnej Emmy Klu-
czyńskiej oraz zespół złożo-
ny ze studentów i absolwen-
tów Akademii Muzycznej! 
Co ciekawe… nie brakowało 
również instrumentów dę-
tych!

W koncercie gościnnie 
udział wziął Piotr Kuźniak 
– poznański wokalista, gi-
tarzysta, aranżer, multiin-
strumentalista, Trubadur. 
Artysta, który w 1962 założył 
zespół „Szafiry”, do którego 
dwa lata później dołączyła 
Anna Jantar. 

Poznańska publiczność nie 
zawiodła i po raz kolejny wy-

pełniła Park Wilsona i świet-
nie się bawiła.

Olbrzymie brawa dla 
wspaniałych artystów, któ-
rzy wystąpili podczas tego 
wyjątkowego koncertu :
a Blanka Adamczyk
a Marianna Ćwiąkała
a Agata Frąckowiak
a Natalia Jankowska
a Dominik Korcz
a Joanna Lupa
a Maria Łacka
a Zuza Piłasiewicz
a Mateusz Półrolniczak
a Mewa Topolska
a Nailah Vitha
oraz zespół w składzie:
a Emma Kluczyńska – piano
a Krzysztof Szymenderski – 
gitara
a Dawid Stawecki – gitara 
basowa
a Kuba Kozłowski – perkusja
a Julia Oleksa – saksofon
a Karol Girwidz – klarnet
a Dyrekcja artystyczna: Ma-
rianna Ćwiąkała
Prowadzenie koncertu: 
a Andrzej Błaszczak
Realizacja dźwiękowa: 
a Sylwia Suwalska
Organizatorzy:
a Polskie Towarzystwo Arty-
stów, Autorów i Animatorów 
Kultury PTAAAK
Sponsorzy:
a Forcom sp. z o.o.
Patroni medialni:
a Radio Poznań
a MC Radio
a Wielkopolska Magazyn
a MuzycznaPolska.pl

Poznańskie Muzykalia
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Po 16 latach jeden z ważniej-
szych wyścigów kolarskich 
w Europie zaliczany do UCI 
World Tour, znów zawitał do 
stolicy Wielkopolski.

Otóż 29 lipca z terenu Mię-
dzynarodowych Targów Po-
znańskich wyruszył jubile-
uszowy 80. Tour de Pologne.

24 czołowe, światowe ze-
społy, 237 zawodników, setki 
pojazdów towarzyszących, 
motocykle, ekipy dzienni-
karskie, wreszcie służby za-
bezpieczające przejazd na 
trasie liczącej 1130 km. to 
ogromne przedsięwzięcie 
logistyczne. Do tego zapew-
nienie kolarzom i wszystkim 
osobom przemieszczającym 
się z wyścigiem hoteli, miejsc 
do regeneracji i odnowy bio-
logicznej to kolejne zadania 
do opracowania na wiele mie-
sięcy przed zawodami. Zatem 
łatwo sobie uzmysłowić jaką 
pracę należy wykonać, żeby 
impreza o takiej randze nie 
tylko doszła do skutku, ale 
także utrzymała swój poziom.

29 lipca w południe, kolo-
rowy peleton ruszył na trasę. 
Najpierw prezentacja wszyst-
kich drużyn, a potem start 
honorowy na terenie targów.

Przed zawodami dyrektor 
generalny wyścigu Czesław 
Lang powiedział - „Wygry-
wały u nas  już wielkie gwiaz-
dy, ale i kolarze którzy dopie-
ro wchodzili na najwyższe 
poziomy, a później błyszczeli 
na szosach całego świata. 

Taki właśnie jest charakter 
Tour de Pologne i tegoroczny 
jubileuszowy wyścig też taki 
będzie, a kibice na których 
zawsze możemy liczyć będą 
mieli co oglądać. Obiecuję”.

Już I etap z trasą dooko-
ła Poznania i metą na Torze 
Poznań stał się tego przykła-

dem. Była to świetna promo-
cja okolicznych powiatów 
i gmin, a bezpośrednia trans-
misja telewizyjna dała moż-
liwość niejako „zajrzenia” 
w okolice stolicy Wielkopol-
ski, zaprezentowania walo-
rów turystycznych tych ziem. 
Od wspaniałych zabytków, 

przez atrakcje przyrodnicze, 
aż po dymiący parowóz wą-
skotorowej Średzkiej Kolei 
Powiatowej, wożącej w sezo-
nie tysiące turystów z całego 
kraju.

Pamiętajmy, też że w ostat-
nich latach posiadanie rowe-
ru stało się dla wielu ludzi 
czymś zupełnie naturalnym, 
a turystyka rowerowa roz-
wija się w Polsce niezwykle 
dynamicznie. Stąd ilość lu-
dzi sympatyzujących z Tour 
de Pologne rośnie z każdym 
rokiem i to bez względu na 
wiek. Widać to było nie tylko 
na starcie, czy ulicach Po-
znania, ale na trasie wyścigu 
w całej Polsce.  

Potwierdziły się też słowa 
Czesława Langa, emocji do 
końca nie zabrakło, a różni-
ca czasowa pomiędzy zwy-
cięzcą Matejem Mohoričema, 
a drugim w klasyfikacji ogól-
nej João Almeidą wyniosła 
zaledwie jedną sekundę.

Zresztą na mecie w Krako-
wie Czesław Lang powiedział 
- „To był wspaniały wyścig, 
który trzymał w napięciu do 
samego końca. Od początku 
coś się działo i bardzo się cie-
szę, że kibice mogli oglądać 
taką walkę”.

Miło, że Tour de Pologne 
znów zawitał do Poznania.

Kiedy pojawi się po raz ko-
lejny? Tego nie wiemy, ale na 
pewno będziemy czekać.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

tour de Pologne znów w PoznaniuZalana ulica w Nowym 
Tomyślu

Z czym kojarzy się Państwu 
Jezioro Maltańskie w Pozna-
niu?

Gdybym zadał takie pyta-
nie zapewne większość po-
wiedziałyby, że z zawodami 
wioślarskimi i kajakowymi, 
jako że mamy wyznaczony 
na tym jeziorze jeden z naj-
lepszych w kraju torów rega-
towych. Ktoś dodałby, że to 
świetne tereny rekreacyjne 
ze słynnym stokiem narciar-
skim czynnym przez cały 
rok. Zapewne pojawiłyby się 
także głosy mówiące o tym, 
że prawie zawsze można tu 
spotkać rolkarzy i rowerzy-
stów. Niekiedy odbywają się 
w tym miejscu także koncer-
ty.

Ale w ostatni weekend 
lipca zaproponowano miesz-
kańcom i turystom zupełnie 
inną atrakcję. Otóż na me-
cie toru regatowego zjawili 
się... drwale.  Tak, drwale z 
ogromnymi piłami i siekiera-
mi. To oni pokazali nam, że 
walczyć o trofea można rów-
nież w zupełnie nietypowych 
dla przeciętnego człowieka, 
dziedzinach.

POZnań Wood Festiwal 
zgromadził około dwudzie-
stu drwali i rzeźbiarzy z 
Polski i zza granicy. Byli to 
mistrzowie w swoich dzie-
dzinach.

Co prawda rzeźbienie nie 
było punktem centralnym 

wydarzenia, jednak jak Pań-
stwo zobaczycie z pewnych 
względów było bardzo istot-
ne.

Ale po kolei. Zacznijmy od 
drewna. Wydawać by się mo-
gło, że wystarczy przywieźć z 

lasu trochę pni i zabawa goto-
wa. Nic z tych rzeczy. Na tym 
poziome drewno musi być 
specjalnie wyselekcjonowa-
ne. To pnie pewnego gatunku 
topoli przywiezione aż z Ho-
landii.

Na Jeziorem Maltańskim 
odbyły się europejskie mi-
strzostwa Stihl Timber-
sports, oraz XX Mistrzostwa 
Polski Stihl Timbersports.

Walka o mistrzostwo od-
bywała się w kilku konku-
rencjach.  Były to zawody w 
cięciu i rąbaniu drewnianych 
pni przy użyciu siekiery, piły 
ręcznej i pilarki łańcuchowej. 
Oczywiście we wszystkich 
konkurencjach liczyła się 
precyzja i czas.

Dość nietypowy jest 
sprzęt, którego używają za-
wodnicy. Klasyczne, ale zara-
zem profesjonalne piły i sie-
kiery wytwarzane są głównie 
na Antypodach. Prym w ich 
produkcji wiedzie Nowa Ze-
landia. Zresztą cały używa-
ny podczas takich zawodów 
sprzęt jest niezwykły, bo aż 
trudno sobie wyobrazić, ale 

specjalne piły łańcuchowe 
mają moc około 80 KM. czyli 
niekiedy więcej niż... samo-
chód osobowy! Do obsługi 
takich „potworów” potrzeba 
nie tylko sporej siły, ale i wy-
jątkowych umiejętności. Stąd 
nie dziwi także nietypowy, 
ochronny strój zawodników, 
łącznie ze specjalnymi meta-
lowymi kolczugami na nogi. 
Do tego wzmacniane buty, 
kaski i okulary ochronne.

Z kolei w towarzyszącym 
zawodom festiwalu rzeźby 
zawodnicy posługiwali się 
pilarkami, piłami klasyczny-
mi, dłutami i szlifierkami. To 
była już zdecydowanie bar-
dziej finezyjna konkurencja.

Motywem przewodnim 
tegorocznych zmagań były 
zwierzęta polskich pól i la-
sów.

Po zakończeniu zawodów 

odbyła się licytacja wykona-
nych na żywo, rzeźb.

Jako, że imprezy nad po-
znańską Maltą gromadzą 
zawsze całe rodziny, nie za-
pomniano o najmłodszych. 
Dla nich to przygotowano 
wiele atrakcji od rzeźbienia 
w drewnie i glinie, aż po pro-
pozycje wykonania rzeźb z 
papieru czerpanego.

Na koniec warto przypo-
mnieć, że pierwsze Mistrzo-
stwa Świata odbyły się w 
roku 1985,w Stanach Zjedno-
czonych, ale same zawody w 
cięciu drewna mają tradycje 
sięgające jeszcze XIX w.  a 
pierwsze konkurencje roz-
grywano w Australii.

Na koniec zanotujmy jesz-
cze, że tytuł tego najlepsze-
go drwala w Europie zdobył 
Holender Redmer Knol, na-
tomiast najlepszy z Polaków, 
Michał Dubicki, był czwarty, 
co automatycznie daje mu 
prawo startowania w zawo-
dach o mistrzostwo świata.

Zatem jak widać nad po-
znańskie Jezioro Maltańskie 
można się wybrać nie tylko 
po to by dopingować wio-
ślarzy i kajakarzy, bowiem 
nie brakuje tam przeróżnych 
atrakcji, a publiczność za-
wsze dopisuje.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Drwale i rzeźbiarze nad Jeziorem Maltańskim

Mieszkańcy ul. Kanałowej proszą burmistrza o buty 
gumowe aby wyjść z domu i dokonać zakupy, ponieważ jest 

to tańsza inwestycja od remontu ulicy Kanałowej

AUtORYZOWANY DeAleR: 
Nowy tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL mS-162 
pILaRKa SpaLINOwa

749,-899

NOWOŚć
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W minioną sobotę w Warsza-
wie, na terenie Muzeum Hi-
storii Polskiego Ruchu Ludo-
wego obył się Zjazd Krajowy 
Forum Młodych Ludowców 
– organizacji młodzieżowej 
Polskiego Stronnictwa Ludo-
wego.

Wielkopolskę na zjeździe 
reprezentowało pięciu mło-
dych działaczy PSL. Zjazd 
rozpoczął się od wprowa-
dzenia sztandaru FML oraz 
odśpiewania Roty. Następnie 
wybrano prezydium zjazdu 
oraz komisje zjazdowe. Do 
komisji mandatowo – skruta-
cyjnej powołano wielkopol-
skiego działacza PSL Mikołaja 
Chojana. Zebranie delegatów 
FML było także okazją do 
podsumowania pracy dotych-
czasowych władz krajowych 
FML. Paweł Henicz, szef wiel-
kopolskich struktur Forum 
Młodych Ludowców przed-
stawił sprawozdanie z prac 

Krajowej Komisji Rewizyjnej,
w imieniu której zawnio-

skował o udzielenie absolu-
torium ustępującemu zarzą-
dowi.

Po dokonaniu wszelkich 
formalności dokonano wy-
boru nowych władz młodzie-
żówki PSL. Na funkcję Pre-
zesa FML wybrano Konrada 
Gwóździa z województwa 
łódzkiego. Wybrano także 
Zarząd Krajowy, Krajową 
Komisję Rewizyjną oraz Sąd 
Koleżeński. W każdym z wy-
mienionych organów zasiada 
reprezentant z Wielkopolski. 
Do Zarządu Krajowego FML 
wybrano Pawła Henicza oraz 
Mateusza Adamka. Obaj jed-
nocześnie powołani zostali 
w skład Prezydium Zarządu 
Krajowego. Adriana Ladrow-
skiego wybrano w skład Kra-
jowej Komisji Rewizyjnej, 
w której będzie pracował jako 
jej przewodniczący. Nato-

miast szeregi Sądu Koleżeń-
skiego zasilił Mikołaj Racz-
kiewicz.

„Bardzo się cieszę, że we 
władzach krajowych FML za-
siada tak dobra reprezentacja

z Wielkopolski. My, Wiel-
kopolanie nauczeni jesteśmy 
pracy u podstaw, dlatego je-
stem przekonany, że razem, 
wspólnymi siłami dokonamy 
wiele dobrego. Przed nami 
dużo wyzwań, dużo pracy. Je-
stem pewien, że pomimo wie-
lu obowiązków w pełni zaan-
gażujemy się w budowanie 
lepszego jutra.” – powiedział 
naszej redakcji Paweł Henicz, 
Prezes Zarządu Wojewódz-
kiego FML.

Wszystkim wielkopolskim 
działaczom Forum Młodych 
Ludowców serdecznie gratu-
lujemy oraz życzymy wielu 
sukcesów w pracy społeczno 
– politycznej.

Wielkopolskamagazyn.pl

Podczas sesji sejmiku woje-
wództwa, która odbyła się 26 
czerwca w UMWW w Pozna-
niu, nastąpiło złożenie ślu-
bowania i objęcie mandatu 
radnego województwa przez 
Ryszarda Napierałę z PSL 
(zastąpił on w sejmiku zmar-
łego niedawno Kazimierza 
Chudego). Podczas tej samej 
sesji sejmik powierzył Ry-
szardowi Napierale funkcję 
przewodniczącego Komisji 
Strategii Rozwoju Regional-
nego i Współpracy Między-
narodowej.

W trakcie czerwcowych 
obrad sejmik przyjął stano-
wisko, w którym radni wy-
rażają sprzeciw wobec mini-
sterialnej decyzji o redukcji 
liczby punktów informacyj-
nych funduszy europejskich 
w Wielkopolsce. Dokument 
został skierowany do mini-
stra funduszy i polityki regio-
nalnej. Radnych do podjęcia 

tego tematu skłoniła decyzja 
o zmniejszeniu liczby punk-
tów informacyjnych fundu-
szy europejskich w naszym 
regionie. Wcześniej tego typu 
podmioty funkcjonowały 
we wszystkich byłych mia-
stach wojewódzkich w Wiel-
kopolsce, według nowych 
wytycznych takiego punktu 
nie przewidziano w Lesznie. 
W związku z tym sejmik za-

apelował o zmianę tej decyzji, 
zwracając uwagę na potrzebę 
równego dostępu miesz-
kańców województwa do 
informacji o możliwościach 
skorzystania ze wsparcia 
unijnego, zwłaszcza u progu 
nowej perspektywy finanso-
wej UE i rozpoczęcia funkcjo-
nowania nowych programów 
operacyjnych.

Sejmik (stosunkiem głosów 
8-25) nie przyjął natomiast 
stanowiska zaproponowa-
nego przez opozycyjny klub 
PiS „w sprawie obniżenia 
się poziomu kultury debaty 
politycznej”. Wnioskodaw-
cy chcieli w nim zaapelować 
m.in. „o poszanowanie god-
ności ludzkiej uczestników 
sporu politycznego” oraz 
sprzeciwić się „aktom ma-
jącym znamiona znieważa-
nia osób zaangażowanych 
w działalność polityczną

NowotomyskiMagazyn.pl

Młodzi ludowcy we władzach krajowych Ryszard Napierała ponownie Radnym Sejmiku

W poniedziałek, 3 lipca odby-
ło się Wojewódzkie Zebranie 
Delegatów Forum Młodych 
Ludowców, które dokonało 
wyboru nowych władz. To 
zebranie było także okazją do 
oficjalnego reaktywowania 
działalności młodzieżówki 
PSL w skali wojewódzkiej.

Obrady rozpoczęły się od 
wyboru Prezydium Zjaz-
du oraz powołaniu komisji 
zjazdowych.  Po dokonaniu 
formalności przeprowadzo-
no wybory władz FML oraz 
delegatów na Zjazd Krajowy. 
Wszyscy zebrani Delegaci 
jednogłośnie na funkcję Pre-
zesa Zarządu Wojewódzkiego 
wybrali Pawła Henicza, który 
kieruje jednocześnie organi-
zacją miejską FML w Pozna-
niu. Paweł Henicz jest działa-
czem Polskiego Stronnictwa 
Ludowego od niemal 10 lat, 
ściśle związany ze Stronnic-
twem – pełni w im funkcje 
Wiceprezesa Zarządu Gmin-
nego w Dusznikach, Sekre-
tarza Zarządu Powiatowego 
w Szamotułach oraz zasiada 
w Zarządzie Wojewódzkim 
PSL. Jest także działaczem 

Towarzystwa im. Stanisława 
Mikołajczyka oraz kilku lo-
kalnych organizacji pozarzą-
dowych. Poza działalnością 
społeczno-polityczną reali-
zuje się także jako samorzą-
dowiec poprzez sprawowanie 
mandatu Radnego Gminy 
Duszniki. W strukturach 
rady gminy pracuje w Komi-
sji Rolnictwa i Budżetu oraz 
Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji. Jest absolwentem 
Wyższej Szkoły Bankowej 
w Poznaniu, na której ukoń-
czył studia z zakresu admini-
stracji ze specjalizacją w za-
kresie administracja i finanse 
samorządowe.

„Reaktywacja działalności 
Forum Młodych Ludowców 
w naszym województwie sta-
ła się faktem.

W działalność FML zaan-
gażowało się dużo młodych 
ludzi, którzy  swą pracą 
i zaangażowaniem chcąprzy-
czyniać się aby młodym lu-
dziom wiodło się coraz lepiej. 
W ramach kampanii wybor-
czej powstało w Wielkopol-
sce kilka kół FML. To dosko-
nały dowód na to, że młodzi 

nie chcą siedzieć bezczyn-
nie, że chcą się angażować 
i mieć wpływ na otaczającą 
nas rzeczywistość. Wiem, 
że działając w Forum Mło-
dych Ludowców oraz w Pol-
skim Stronnictwie Ludowym 
będzie to dla nas młodych 
możliwe.  Pragnę podzięko-
wać wszystkim Delegatom 
za wybór – to przecież nasz 
wspólny sukces. Wspólnie 
dokonaliśmy wiele. Ale to 
dopiero początek. Jestem 
przekonany, że razem wiele 
zdziałamy a dobre i piękne 

dni są dopiero przed nami” – 
Paweł Henicz

Wiceprezesem, który bę-
dzie współprzewodniczył 
wielkopolskiemu FML został 
wybrany Mateusz Adamek, 
Prezes FML w powiecie ka-
liskim, działacz społeczny 
oraz samorządowiec, przed-
siębiorca, od 3 lat związany 
z Polskim Stronnictwem Lu-
dowym, absolwent Uniwer-
sytetu Ekonomicznego we 
Wrocławiu.

„Od najmłodszych lat życie 
społeczne potęgowało wie-

le wyzwań, które z pokorą 
i rzetelnością realizowałem. 
Ucząc się w szkołach poło-
żonych na terenie powiatu 
kaliskiego poznawałem me-
chanizmy funkcjonowania 
wiejskiej społeczności. Swoją 
działalność chciałbym kon-
tynuować patrząc z innego 
miejsca oraz posiadać inny 
wpływ w podejmowaniu 
decyzji. Zostanie Prezesem 
Forum Młodych Ludowców 
w powiecie kaliskim skutkuje 
ciągłym kontaktem z powia-
tową społecznością. Forum 
Młodych Ludowców to jed-
nostka zrzeszająca młode, 
ambitne osoby, które chcą 
mieć racjonalny wpływ na 
rozwój swoich małych oj-
czyzn. Nasza działalność 
głownie opiera się na wspar-
ciu działań czynionych przez 
członków Polskiego Stron-
nictwa Ludowego oraz orga-
nizacji eventów, które przy-
czyniają się do zwiększenia 
atrakcyjności powiatu kali-
skiego.” – Mateusz Adamek.

Delegaci dokonali także 
wyboru pozostałych władz, 
tj. Zarządu Wojewódzkiego 

oraz Wojewódzkiej Komisji 
Rewizyjnej. W skład Zarządu 
Wojewódzkiego weszli na-
stępujący młodzi działacze 
PSL: Mikołaj Raczkiewicz, 
Mateusz Łukjanowicz, Adam 
Pietruszyński, Emil Skutec-
ki, Łukasz Grzelak, Mikołaj 
Chojan, Adrian Ladrowski, 
Tomasz Zbylut, Szymon 
Chmielewski, Aleknasdra 
Janczak, Patryk Langa oraz 
Kamil Frątczak.  Natomiast 
Wojewódzką Komisję Rewi-
zyjną tworzą: Malwina Bart-
kowiak, Marek Pięta, Marcin 
Pinczak oraz Jakub Szmaj-
dziński.

Słowa do wojewódzkich 
Delegatów FML skierował 
Prezes Zarządu Wojewódz-
kiego PSL, Poseł na Sejm RP 
Andrzej Grzyb oraz Poseł na 
Sejm RP Krzysztof Paszyk. 
Teraz, przed młodymi Ludo-
wcami

z Wielkopolski Zjazd Kra-
jowy Forum Młodych Ludo-
wców, który odbędzie się już 
w najbliższą sobotę w Mu-
zeum Historii polskiego Ru-
chu Ludowego w Warszawie.

Maciej Kasprzak

Poseł Grzyb na forum Młodych ludowców
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Gość Kluczowego Tematu 
mówił, że asymilacja religij-
na migrantów islamskich jest 
bardzo trudna.

Zapytany o to, czy muzuł-
manie zaleją starzejącą sie Eu-
ropę odpowiedział, że to już 
się dzieje.  

W tej chwili jednym z najpo-
pularniejszych imion w Bruk-
seli jest Mahomet. To poka-
zuje, jak jesteśmy zalewani. 
To już się dzieje. Jedynym 
wyjściem jest ewangelizacja, 
prezentowanie wartości, któ-
re pokażą tym ludziom, że jest 
coś ważniejszego, coś pięk-
niejszego, znacznie bardziej 
wartościowego, niż to, co oni 
wynieśli z krajów muzułmań-
skich. Jeżeli tego nie zrobimy 
to Europa zostanie zalana - 
mówi dr Grysa.

Bartłomiej Grysa dodaje, że 
migranci islamscy generują 
np. w Niemczech duże kosz-
ty, np. związane z socjalem, 
a korzyści finansowe wynika-
jące z ich obecności są zde-
cydowanie mniejsze od tych 
kosztów. Takich problemów 
nie ma z migrantami np. ze 
wschodniej Azji. 

Poniżej cała rozmowa:

Roman Wawrzyniak: Chcia-
łem rozpocząć od bardzo 
zaskakującej wypowiedzi, 
która jest przypominana 
teraz w polskich mediach 
w związku z dyskusją 
o migrantach, ale pochodzi 
sprzed roku. Imam z Au-
stralii w sprawie problemu, 
jaki powodują na zachodzie 
Europy nielegalni cudzo-
ziemcy mówił: „To wy macie 
problem, to wy poszliście do 
muzułmańskich krajów i za-
importowaliście najgorsze 
śmieci, które te kraje chcia-
ły umieścić w więzieniach 
lub odizolować od reszty 
społeczeństwa. Wy przyszli-
ście i wzięliście je do siebie. 
Po co ich importujecie? Dla 
taniej siły roboczej. Ale ci 
islamscy ekstremiści nie 
chcą pracować, oni chcą bo-
gactwa za darmo, chcą żenić 
się z francuskimi kobietami 
blondwłosymi. Oni nie mają 
czasu, by pracować” - tak 
mówił. Jak traktować takie 
ostrzeżenia, takie przestro-
gi, jak pan doktor skomentu-
je te słowa?
Bartłomiej Grysa: To prawda, 
co mówi ten imam. To dziw-
ne, że takim otwartym tek-

stem. Jest przekonany, że jest 
to społeczeństwo na kolej-
nym etapie dżihadu i rozwój 
islamu polegał od początku 
na podboju. Tu się to zwarło 
z interesami lewicy europej-
skiej i z zapotrzebowaniem 
gospodarczym w Niemczech. 
Niemiecki ekonomista napi-
sał w 2010 roku, że Niemcy li-
kwidują się same, że migranci 
islamscy tworzą równoległe 
państwo w państwie, generują 
większe koszty, niż korzyści 
dla gospodarki, że podob-
nych problemów nie ma z mi-
grantami z Azji czy z Europy 
Środkowo-Wschodniej, a jest 
z imigrantami z krajów mu-
zułmańskich. To nie jest tak, 
że winą można obarczyć tylko 
jedną stronę, oni tych ludzi 
„wyprodukowali”. Przystoso-
wali ich do tego, żeby podbija-
li Europę Zachodnią w sposób 
reprodukcyjny obecnie.

A my w ramach ideologii 
multi-kulti próbujemy to 
wszystko realizować zgod-
nie z ich oczekiwaniami, 
tak się przynajmniej mi 
wydaje. Nie mogę nie wspo-
mnieć, bo dyskutując o tych 
problemach, żyjemy nimi, 
one odżywają, zwłaszcza 
w takich dramatycznych sy-
tuacjach, jak słyszymy ostat-
nio, jesteśmy zarzucani in-
formacjami - np. nożownik 
atakujący dzieci we Francji. 
Ostatnio w Bordeaux mieli-
śmy przypadek starszej pani 
z kilkuletnią wnuczką, zo-
stała wyrzucona na chodnik 
przez cudzoziemca. Polka 
na wyspie Kos została za-
mordowana przez obywatela 
Bangladeszu. Ludzie często 
pochodzący z krajów muzuł-
mańskich, arabskich, ludzie 
wyznający islam. Czy są za-
grożeniem dla Europy?
Muzułmanie są zagrożeniem. 
Muzułmanie, którzy się trzy-
mają swojej religii, są zagroże-
niem. Ci krytycznie podcho-
dzący do islamu czy Koranu 
starają się zgodnie z sumie-
niem postępować, zgodnie 
z wartościami - widzą, że coś 
nie styka między sumieniem 

a ich religią. Jest w Wielkiej 
Brytanii felietonista, któ-
ry pochodzi z południowo-
-wschodniej Azji, przedstawia 
się jako muzułmanin - on pi-
sał, że toksyczny wpływ wie-
lokulturowości to przedkła-
danie ochrony tożsamości 
specyficznej dla danej grupy 
ponad potrzeby najbardziej 
bezbronnych, wielokultu-
rowość podkreśla to, co nas 
dzieli, a nie to, co mamy 
wspólnego. Czyniąc to rasi-
zuje i dzieli społeczeństwo 
i zasiewa konflikty pośród 
nas. W roku 2023 musimy 
powstrzymać ideologię wielo-
kulturowości, chwytając byka 
za rogi - taka jest konkluzja. 
Bardzo mocne słowa, są wy-
powiadane przez człowieka 
stamtąd, ale człowieka myślą-
cego. To nie znaczy, że każdy 
muzułmanin jest terrorystą, 
ale niestety dzisiaj prawie każ-
dy terrorysta to muzułmanin, 
czy każdy członek gangów 
gwałcicieli, które krążą po 
Szwecji czy Wielkiej Brytanii. 
W jednym mieście brytyjskim 
ponad 1000 wykorzystanych 
dziewcząt, w Wielkiej Brytanii 
ponad milion - takie są dane. 
Nie myślmy sobie, że to nie 
dotyczy Polski. Mamy przy-
kład pani Pauliny z Grecji, ale 
w 2003 roku ABW udaremniła 
skoordynowany atak terrory-
styczny na polskie kościoły, 

miał nastąpić podczas paster-
ki. Jesteśmy częściowo zinfil-
trowani, ale to jeszcze nie ma 
takiego zasięgu.

Jeśli tacy migranci dosta-
ją się do Europy, a później 
w ramach wolnego przepły-
wu ludzi - jesteśmy chyba 
bezbronni.
Naszą bronią są nasze przeko-
nania etyczne, religijne. Jest 
we Francji ksiądz, który pró-
buje muzułmanów ewangeli-
zować, mówi, że jeżeli my tego 
nie zrobimy, to zostaniemy 
przez nich zalani, to zwarcie 
na poziomie religijnym. Islam 
jest systemem totalitarnym, 
ktoś by mógł powiedzieć, że te 
gwałty nie mieszczą się w is-
lamie.

Jest taka narracja obrońców 
multi-kulti.
(...) Obok Koranu zbiory trady-
cji muzułmańskiej - w jednym 
czytamy, że wysłannik Allaha, 
czyli Mahomet wysłał eks-
pedycję wojskową do Autaz 
z powodu bitwy (...) . Spotkali 
oni swojego wroga i walczyli 
z nim. Pokonali ich i wzięli do 
niewoli. Niektórzy towarzysze 
wysłannika Allaha nie chcieli 
współżyć z jeńcami płci żeń-
skiej w obecności ich mężów, 
którzy byli niewierzący. Dlate-
go Allah wysłał werset Koranu 
(...) i wszystkie zamężne ko-

biety są wam zakazane z wy-
jątkiem tych, które posiedli-
ście. Czyli to było zachęcenie 
- możecie to robić, możecie 
gwałcić. Podobnie w drugim 
zbiorze tradycji muzułmań-
skiej - zdobywamy jeńców płci 
żeńskiej jako nasz udział w łu-
pach i jesteśmy zainteresowa-
ni ich cerami. Jakie jest twoje 
zdanie na temat przerywania 
stosunku płciowego? Prorok 
powiedział - czy naprawdę to 
robicie? Lepiej dla was, żeby-
ście tego nie robili, żadna du-
sza, którą Allah przeznaczył 
do istnienia z pewnością nie 
powstanie. Czyli to zachęta.

Jak muzułmanie traktują ko-
biety - to jest najlepsza od-
powiedź.
To jest ten obraz małżeństwa, 
czy związku kobiety z męż-
czyzną w islamie, jaki jest 
w wielu kulturach Dalekiego 
Wschodu, że kobieta jest jak 
ogród, a mężczyzna jest jak 
właściciel ogrodu. Właściciel 
może mieć wiele ogrodów, ale 
ogród nie może mieć wielu 
właścicieli, nie ma tej równo-
ści ontologicznej, w godności.

Czy muzułmanów można 
poddać asymilacji kulturo-
wej, jak to mówią w Niem-
czech? Nie mówię o religij-
nej, bo tu trzeba odważnych 
księży.

Widać, że to się nie udaje, jest 
taki niemiecki film „Głową 
w mur”, pokazujący histo-
rię tureckiej rodziny, która 
w latach 60. wyemigrowała 
do Niemiec i potem kolejne 
pokolenie pokazane. Pierwsze 
pokolenie bardziej próbowało 
się asymilować, a kolejne już 
nie, odchodzą od tego. Duży 
wpływ imamów radykalnych. 
To wybór każdego człowieka. 
Czy ten muzułmanin zetknie 
się z człowiekiem zachodu, 
który mu coś zaoferuje, czy 
stwierdzi, że na zachodzie 
jest pustka, trzeba wnieść coś 
swojego.

Jak może wyglądać nasza 
przyszłość? Czy muzułmanie 
zaleją starzejącą się Europę?
W tej chwili jednym z najpo-
pularniejszych imion w Bruk-
seli jest Mahomet. To poka-
zuje, jak jesteśmy zalewani. 
To już się dzieje. Jedynym 
wyjściem jest ewangelizacja, 
prezentowanie wartości, któ-
re pokażą tym ludziom, że jest 
coś ważniejszego, coś pięk-
niejszego, znacznie bardziej 
wartościowego, niż to, co oni 
wynieśli z krajów muzułmań-
skich. Jeżeli tego nie zrobimy 
to Europa zostanie zalana.    

Gościłem w studio małżeń-
stwo, które zdecydowało się 
opuścić Italię, coraz bardziej 
niebezpieczną i zamieszkać 
w bezpieczną Polskę. Mówi-
ła o Włochach, którzy też tak 
robią. Przy otwartych grani-
cach - pytanie, jak długo uda 
nam się uciekać przed tym 
zagrożeniem.
Podobnie jak artysta ze Szwe-
cji, Jerzy Grunwald, który wy-
emigrował stamtąd, bo już nie 
był w stanie patrzeć na gangi 
muzułmańskie, które demo-
lują Szwecję.

Ale tam chyba też następu-
je odwrócenie sytuacji, bo 
wygrała inna partia, która 
zaostrza politykę i odmawia 
zgody na azyl w 75 proc. To 
też chyba o czymś świadczy.
Oby te kraje i społeczeństwa 
obudziły się jak najszybciej.

Tylko ewangelizacja zatrzyma zalewający Europę 
radykalny islam

To nie jest tak, że 
winą można obar-
czyć tylko jedną 
stronę, oni tych ludzi 
„wyprodukowali”

„

Właściciel może 
mieć wiele ogrodów, 
ale ogród nie może 
mieć wielu właści-
cieli

„
goŚĆ porannej rozmowy radia poznań
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„Centrum Szyfrów ENIGMA” 
wchodzące w skład Poznań-
skiego Centrum Dziedzictwa 
to dość nietypowe muzeum. 
Nazwa placówki sugeruje, że 
znajdziemy tu tylko cieka-
wostki związane z niezwy-
kłą maszyną opracowaną 
w okresie II Wojny Świato-
wej, ale oczywiście skupiając 
się jedynie na samym urzą-
dzenie nie potrafilibyśmy 
docenić niezwykłego talentu 
polskich matematyków, bez 
których złamanie szyfru III 
Rzeszy nie byłoby możliwe.

Stąd w muzeum znajdzie-
my także wiele informacji 
o tych wybitnych, świato-
wych naukowcach. Marian 
Rajewski, Jerzy Różycki 
i Henryk Zygalski to ludzie 
którzy dzięki opracowaniu 
metod dekryptażu ocalili, 
jak twierdzą historycy nie 
tysiące, a wręcz miliony ist-
nień ludzkich i nie ma w tym 
cienia przesady, bowiem zła-
manie niemieckich szyfrów, 
możliwość odczytywania 
wiadomości wroga, a niekie-
dy nawet ingerowania w ich 
treść, pozwoliło aliantom na 
takie opracowanie działań 
wojennych, które w sposób 
znaczący przyspieszyły za-
kończenie II Wojny Świato-
wej, być może nawet o 2 – 3 
lata.

Był to także moment prze-
łomowy w podejściu do 
rozpracowania szyfrów, bo 
po raz pierwszy zadanie to 
powierzono matematykom, 
a nie jak dotychczas języko-
znawcom.

Zresztą warto wiedzieć, 
że prace nad złamaniem 
kodów zaczęły się jeszcze 
przed wojną. Miało to miej-
sce w latach 1927 – 1932. wła-
śnie w stolicy Wielkopolski, 
Poznaniu, bo wszyscy trzej 

matematycy byli studentami 
Poznańskiego Uniwersytetu. 
Zresztą będąc jeszcze na stu-
diach aktywnie uczestniczyli 
w kursach kryptologicznych. 
Z kolei potem zatrudnieni zo-
stali w Biurze Szyfrów Sztabu 
Głównego Wojska Polskiego.

Jak widać ich związki z Po-
znaniem były znaczące, stąd 
obecność w naszym mieście 
„Centrum Szyfrów ENIGMA” 
jest nieprzypadkowe.

A dlaczego właśnie teraz 
wspominamy o tym mu-
zeum? Otóż 3 sierpnia po raz 
pierwszy pokazano w tej pla-
cówce egzemplarz maszyny 
Enigma K 470. urządzenie 
pochodzi ze zbiorów Agencji 
Wywiadu, która otrzymała 
maszynę od służb wywia-
dowczych jednego z krajów 
sojuszniczych  jako wyraz 
uznania dla pracy i zasług 
trzech polskich kryptologów.

Akurat ten model Enigmy 
posiada cztery rotory pracu-

jące w trakcie pisania i szy-
frowania wiadomości.

O wielu tajemnicach za-
równo samego urządzenia 
jak i pracy Mariana Rajew-
skiego, Jerzego Różyckiego 
i Henryka Zygalskiego, opo-
wiadał podczas prezentacji 
zaproszony na to wydarzenie 
płk. Dariusz Matysek ekspert 
Agencji Wywiadu do spraw 
technicznych. Z kolei o pla-
cówce i ciekawostkach w pre-
zentacji eksponatów mówili 
także Monika Hertyk – Ryna-
rzewska dyrektorka Poznań-
skiego Centrum Dziedzictwa 
i zastępca Prezydenta Pozna-
nia Jędrzej Solarski.

Maszyna szyfrująca Enig-
ma K470 pozostanie w ekspo-
zycji muzeum do końca maja 
2024 r.

Zatem do zobaczenia w  
„Centrum Szyfrów ENIGMA” 
w Poznaniu.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

ENIGMA w Poznaniu
Wielkopolska to region, któ-
ry dzięki swojemu położeniu 
daje nam możliwość szyb-
kiego dotarcia z jednej stro-
ny nad morze, ale także nie 
sprawia większego kłopotu 
ze spędzeniem wolnego czasu 
w górach i co ważne w dość 
krótkim czasie pozwala na 
wypad do Republiki Czeskiej. 
Zatem dzisiaj zapraszam 
Państwa do Miasta nad urwi-
skiem. Miasta, które posta-
wiono nad skalną ścianą.

Nové Město nad Metuji, bo 
o tej miejscowości mowa, to 
ośrodek położony zaledwie 
około 11 km. od naszej gra-
nicy. A jest to miejsce mało 
znane, stąd biorąc pod uwagę 
także to co ma nam do  zaofe-
rowania, jego atrakcyjność 
jeszcze bardziej wzrasta.

Lokacja Nového Města 
datowana jest na rok 1501. 
Miejsce było idealne. Z jednej 
strony meandrująca rzeka, 
z drugiej strome, poszarpa-
ne urwisko skalne. Kiedyś 
było to znakomite obronne 
położenie, dające gwarancje 
bezpieczeństwa dla miesz-
kańców, a dzisiaj mamy tu 
zabudowę gwarantującą tu-
rystom niezapomniane wra-
żenia. A skoro już o walorach 
turystycznych mowa to za-
cznijmy od rynku – Husovo 
Namesti. Otoczenie wręcz 
bajkowe. Wszystkie domy z 
arkadowymi podcieniami, 
a w nich sklepiki, restaura-
cje, kawiarnie. To naturalne 
zadaszenie pozwala na spo-
kojne delektowanie się nie 
tylko widokami, ale i kawą, a 
co najważniejsze, bez wzglę-
du na pogodę. Miasto oferu-
je nam także inne nie lada 
atrakcje. Świetnie zachowany 
pierścień murów obronnych z 
trasą turystyczną. Wędrówka 
tym szlakiem dostarcza do-

prawdy wielu wrażeń. Bramy 
miejskie, baszty, zaułki, małe 
placyki, domki jak z bajko-
wych opowieści.

Przechodząc tą trasą w 
pewnym momencie docie-
ramy do tej części miasta, 
gdzie naturalne urwisko było 
kiedyś dla wrogów barierą 
nie do zdobycia, a dzisiaj jest 
długim tarasem widokowym. 
Tarasem, z którego rozciąga 
się kapitalny widok na okoli-
cę i dalszą część położonego 
nieco na łuku, miasta. Z kolei 
wędrując dalej wzdłuż mu-
rów obronnych docieramy do 
największej atrakcji, to wiel-
ki, szesnastowieczny zamek 
położony w bliskim sąsiedz-
twie rynku. Znajdziemy na 
jego terenie  wiele atrakcyj-
nych zakątków, a większość 
z nich dostępna jest przez 
cały rok i to bez konieczności 
kupowania biletów. Mamy tu 
piękny dziedziniec i niezbyt 
rozległe, ale urocze, położo-
ne tarasowo ogrody z zacie-
nionymi alejkami. Ale uwagę 

wszystkich przykuwa jedyny 
w swoim rodzaju zabytek. Jest 
nim prowadzący w dół długi, 
drewniany, kryty most, któ-
rym pokonujemy różnice te-
renu w parku. W parku, gdzie 
nie sposób nie zauważyć 
także ustawionych w kilku 
szeregach niecodziennych, 
kamiennych  rzeźb. To tzw. 
„Galeria Karłów”.  Natomiast, 
jeśli będziecie Państwo mieli 
nieco więcej czasu, to pole-
cam także muzeum wnętrz 
na zamku. To imponujące 
zbiory wyposażenia i malowi-
deł naściennych od baroku po 
art deco. A przy okazji wejść 
możemy na wyniosłą wieżę, z 
której widoki rozciągają się na 
wiele, wiele kilometrów.

Nové Město nad Metuji... 
nie do końca odkryta perełka 
do której naprawdę blisko z 
naszej rodzinnej Wielkopol-
ski. Zatem do zobaczenia, być 
może w jednej z kawiarenek 
na rynku, gdzie podają zna-
komite tiramisu.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Nové Město nad urwiskiem

Kolejna kadencja Sejmu bę-
dzie wymagała wielu kom-
petentnych ludzi, którzy 
posprzątają bałagan i napra-
wią błędy gromadzone przez 
ostatnie lata. Pora nakreślić 
kilka priorytetów gospodar-
czych dla następnej. Wśród 
nich muszą być inwestycje 
i pieniądze z Unii Europej-
skiej. 

Odblokowanie 270 mld zł 
z funduszy unijnych – tyle 
czeka na Polskę. Rząd od po-
nad 800 dni nie chce i nie 
umie wypełnić warunków, 
na które sam się zgodził! To 
pieniądze na szkoły, szpitale, 
pociągi, autobusy, dla przed-
siębiorców i pracowników. 
Wszyscy na tym zyskamy, tyl-
ko trzeba te pieniądze odblo-
kować. I wiemy jak to zrobić. 
Pozyskane pieniądze można 
mądrze zainwestować.

Dostępne żłobki. W Danii 
do żłobków chodzi ¾ dzieci, 
w Polsce około ⅙. By żłobki 
były dostępne cenowo dla 

każdej rodziny potrzebuje-
my około 100 tysięcy nowych 
miejsc w żłobkach. I to powi-
nien być priorytet! Transfer 
pieniędzy nie wystarczy! Po-
trzebujemy budowy nowych 
obiektów!

Autobus w każdej gminie. 
5 miliardów złotych z Unii 
Europejskiej powinno pójść 
na zakup autobusów i busów 
dla lokalnych i regionalnych 
połączeń. Wykluczenie ko-
munikacyjne dotyka wielu 
mieszkańców naszych gmin 
i należy z tym skończyć. Do-
jazd do szkoły, pracy czy do 
lekarza powinien być możli-
wy nawet jeśli nie ma samo-
chodu pod ręką.

Inwestycje w szpitalach 
powiatowych. Unia Eu-
ropejska oferuje 10 mld na 
remonty, a także na doposa-
żenie szpitali w nowoczesny 
sprzęt i aparaturę medyczną. 
Wsparcie będzie skierowane 
przede wszystkim do szpita-
li wojewódzkich i powiato-

wych. Szpitale w Grodzisku 
Wlkp., Wolsztynie i Nowym 
Tomyślu czekają na te pienią-
dze!

Wzrost udziału inwestycji 
w PKB z 16,8 do 25 procent. 
Dzisiaj gorszy wskaźnik in-
westycji jest tylko w Bułgarii 
i Grecji. 25 procent to już nie 
ambitny cel dla przyspiesze-
nia wzrostu gospodarczego, 
ale ratunek dla spowalniają-
cej gospodarki. Nadrabiając 
opóźnienia Krajowego Planu 
Odbudowy, wskaźnik inwe-
stycji może wzrosnąć o kilka 
punktów procentowych. Ten 
wzrost powinien odbywać 
się przy znacznym udziale 
samorządów - dlatego udział 
gmin, powiatów i woje-
wództw w PIT powinien zo-
stać zwiększony. Czas na in-
westycje blisko nas.

3 procent PKB na badania 
i rozwój. Europejskie pań-
stwo dobrobytu buduje się 
poprzez innowacje. Zadba-
my ułatwienie transferu 

innowacyjnych technologii 
z polskich instytutów badaw-
czych i uczelni do polskiego 
biznesu.

Uporządkowanie systemu 
podatkowego. Poza mądry-
mi inwestycjami potrzebuje-
my mądrych reform. Podat-
ki muszą być sprawiedliwe 
i proste. Prezes banku nie 
może płacić niższych podat-
ków niż pracownik fabryki. 
Uprościmy przepisy prawa 
podatkowego i zapiszemy je 
w dwóch czytelnych usta-
wach: o podatku od docho-
dów osobistych i podatku od 
dochodu przedsiębiorstwa. 
Państwo weźmie na sie-
bie finansowanie zdrowia 
bezpośrednio z podatków - 
składka zdrowotna zostanie 
zlikwidowana, a wydatki na 
ochronę zdrowia poddane 
demokratycznej kontroli Sej-
mu i Senatu. 

Dariusz Standerski to ekonomista
i prawnik. Wielkopolanin. Dyrektor 
legislacji w Klubie Parlamentarnym 

Lewicy, wykładowca akademicki.

Ruszyć gospodarkę, zainwestować w ludzi
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SKuP ZłOMu

„Nie rozumiem tej histerii 
związanej z komisją do spraw 
zbadania rosyjskich wpły-
wów” - mówi europoseł PiS 
Ryszard Czarnecki. Gość Klu-
czowego Tematu Radia Po-
znań przypomniał, że podob-
nych komisji w Europie jest 
więcej.

„Teraz mamy wybory 
w Hiszpanii do parlamentu - 
mówi się tam powszechnie, że 
jeżeli wygra opozycja wobec 
socjalistów to powstanie ko-
misja do zbadania wpływów 
rosyjskich” - mówi europoseł 
Czarnecki. 

Polityk przypomniał, że Ro-
sjanie m.in. wpływali na refe-
rendum niepodległościowego 
w hiszpańskiej Katalonii.  

Powszechnie jest znany 
fakt, że tam Rosjanie dosypy-
wali pieniędzy, żeby zdezinte-
grować terytorialnie Hiszpa-
nię. To są fakty. Ja tej histerii, 
która jest wokół komisji w Pol-
sce nie rozumiem. Skoro Par-
lament Europejski taką ko-
misję ma (do spraw nawet 
szerszych, nie tylko rosyjskich 
wpływów), jest komisja we 
Francji, ma być w Hiszpanii, 
to naprawdę Polska nie jest 
dziwolągiem - mówi Ryszard 
Czarnecki.

Europoseł przypomina, że 
wielu europejskich polity-
ków - w tym kanclerze Austrii 
i Niemiec, było na etacie w ro-
syjskich spółkach. Rosyjskie 
wpływy, jak dodaje, są w wielu 
europejskich ugrupowaniach, 
od Europejskiej Partii Ludowej 
(do której należy PO) po euro-
sceptyczne formacje z Austrii 
czy Francji. 

Powstanie komisji w Polsce 
określa jako konieczne. Zda-
niem Ryszarda Czarneckiego 
rosyjskie wpływy w naszym 
kraju mogły być większe, niż 
w Hiszpanii. Choć jak zazna-
cza, nawet terytorialnie odle-
głe od Rosji państwa, jak Cypr, 
bywają nieodporne np. na 
wschodni kapitał. 

Krytyka zachodu skierowa-
na na Polskę za powołanie ko-
misji ds. rosyjskich wpływów 
wynika zdaniem europosła 
z tego, że Polska stała się kon-
kurencyjna gospodarczo. Wy-
przedza pod względem PKB 
takie kraje jak Grecja, goniąc 
jednocześnie Wielką Brytanię 
(dziś poza Unią) i Hiszpanię.

W Unii Europejskiej także 
działa komisja badająca rosyj-

skie wpływy, choć zakres jej 
prac jest szerszy, dotyczy m.in. 
lobbystów z Azji (np. z Iranu 
i Chin).

Rosja, przez opłacanie eko-
logicznych działaczy, próbo-
wała torpedować wydobycie 
w Europie gazu łupkowego. 
Ryszard Czarnecki mówił dziś, 
że może nie wszyscy prote-
stujący zdawali sobie z tego 
sprawę, mogli działać w dobrej 
wierze i w trosce o środowisko.

Cała rozmowa poniżej:

Łukasz Kaźmierczak: Nie 
mogę nie zapytać na po-
czątek o wczorajszy wyrok 
TSUE w sprawie reformy 
polskiego sądownictwa 
z 2019 roku. Pan mi pewnie 
powie, że UE, TSUE nie mają 
kompetencji, żeby zajmować 
się polskim sądownictwem. 
Ale wyrok jest jaki jest, 
stwierdza, że naruszone zo-
stało prawo europejskie i co 
zrobimy z tym fantem?
Ryszard Czarnecki: Polska 
jest krajem, w którym - jeżeli 
sędzia jest stronniczy, to nie 
może sądzić. Jeżeli sędzia wy-
powiada się w jakiejś sprawie 
przed wyrokiem, to jest odsu-
wany od problematyki spra-
wy. W przypadku TSUE - jego 
szef Koen Lenaerts wiele razy 
publicznie krytykował to, co 
dzieje się w Polsce, jeśli cho-
dzi o wymiar sprawiedliwo-
ści. W związku z tym wyroki 
TSUE są nacechowane bra-
kiem obiektywizmu. Skoro już 
mówimy o TSUE, w grudniu 
2021 roku, bynajmniej nie pra-
wicowy, tylko liberalny dzien-
nik La Liberation opublikował 
dwa artykuły, ikony dzienni-
karstwa śledczego Francji Je-
ana Quatremer, który zarzucił 
szefowi trybunału układy biz-
nesowo-korupcyjne, nie tylko 
jemu, także szefowi innego 
trybunału (Europejski Trybu-
nał Obrachunkowy) - w wyni-
ku tego szef tego drugiego try-
bunału zrezygnował z funkcji, 
a szef TSUE - nie. Dla mnie to 
instytucja bardzo wątpliwa...

Ale ma władzę, żeby taki wy-
roki wydawać, co ma wpływ 
na to, że nie ma wypłaty 
środków dla Polski, także 
wpływ jest.
Mamy tu do czynienia z wy-
raźną reakcją na to, że Polska 
stała się konkurencyjna. Daw-

no wyprzedziliśmy Portugalię 
i Grecję jeśli chodzi o PKB na 
jednego mieszkańca, jesteśmy 
bardzo blisko Hiszpanii, nie-
daleko Włoch. W 2030 roku 
wyprzedzimy, będącą poza 
UE Wielką Brytanię, o czym 
mówią politycy brytyjscy. Pol-
ska idzie w górę gospodarczo, 
blokowanie pieniędzy wynika 
wyłącznie...

Gra interesów.
Staliśmy się konkurencyjni, 
w związku z czym nasi sąsie-
dzi najbliżsi używają instytu-
cji unijnych, żeby ograniczyć 
wzrost konkurencyjności Pol-
ski.

Bardzo głośno w Polsce jest 
na temat komisji dotyczą-
cej rosyjskich wpływów, ale 
tak naprawdę to problem 
europejski. Nawet działa 
specjalna komisja przy Par-
lamencie Europejskim, pan 
jest jej członkiem. Komisja 
do spraw obcych ingeren-
cji, to już z definicji wynika, 
że obce ingerencje muszą 
istnieć, skoro taka komisja 
powstaje. Jestem ciekaw, co 
ustaliliście?
To komisja, która powstała 
z inicjatywy mojej grupy po-
litycznej - Europejskich Kon-
serwatystów i Reformatorów, 
zaczynem był raport polskiej 
europosłanki Anny Fotygi - 
w zeszłej kadencji. Ale zosta-
ło to powszechnie przyjęte. 
Jestem koordynatorem z ra-
mienia mojego ugrupowania. 

To komisja nie dotyczy tylko 
wpływów rosyjskich, chociaż 
głównie, także wpływy z Azji.

Chiny na przykład.
Także, Arabia Saudyjska, Iran, 
szereg innych krajów, chcą-
cych mieć wpływy w Euro-
pie, niekoniecznie w sposób 
transparentny. Tam wychodzą 
bardzo ciekawe rzeczy, doty-
czące nie tylko Rosji. Są kraje, 
które wręcz dzięki oficerom 
służb specjalnych, dawnych 
oficerów i wojska, oferują 
usługi, gdy chodzi o wybory.

Słyszymy, że jest cennik.
50 tys. euro za to, 100 tys. za 
coś innego. Afryka jest jed-
nym z dwóch miejsc na świe-
cie, gdzie wpływy Rosji, po jej 
agresji na Ukrainy, wzrosły. 
Rosja wypiera tam Francję 
z dawnych kolonii. Działa 
tam grupa Wagnera. Drugim 
obszarem jest Arktyka, gdzie 
niestety Komisja Granic Szel-
fu Kontynentalnego ONZ 
zgodziła się w kwietniu, aby 
poszerzyć strefę dla Rosji. To 
rzecz mało znana, ale dość 
charakterystyczna.

Jestem ciekaw, czy w tym ra-
porcie też jest informacja na 
temat gazu łupkowego. Ro-
syjski rząd zainwestował 82 
mln euro w różnego rodzaju 
organizacje pozarządowe, 
które miałyby torpedować 
pomysł wydobywania gazu 
łupkowego. To nie jest łatwy 
do wydobywania surowiec, 

bardzo dużo ma go Europa 
- 13-14 bilionów metrów sze-
ściennych gazu łupkowego. 
Mamy gęstość zaludnienia 
dosyć dużą, warunki geolo-
giczne, tu można dyskuto-
wać, natomiast dyskutować. 
Ale było mnóstwo protestów 
ekologicznych, pytanie, czy 
to właśnie nie są adresaci 
tych pieniędzy i to nie one 
sprawiły, że zablokowano 
ostatecznie ten pomysł. Ja 
nie słyszałem, żeby gaz łup-
kowy był grany jako temat 
surowca energetycznego 
w przyszłości dla Europy.
Ma pan rację, nie jest łatwo 
go wydobywać, nie mówię, 
że każdy ekolog, który prote-
stował przeciwko wydobyciu 
gazu łupkowego jest na rosyj-
skim żołdzie. Jest faktem, że 
Rosja gra takimi eko-aktywi-
stami, żeby sparaliżować al-
ternatywne źródła energii dla 
tego, co ona oferuje, czyli gazu 
czy ropy. To bardzo wyraźne, 
myśmy już mówili o tym dwie 
kadencje temu. Uważam, że 
protesty, które były, nie mó-
wię, że wszyscy wiedzieli 
o tym, mogli mieć dobre in-
tencje, to było robione przez 
Rosjan za ich pieniądze, pan 
wymienił konkretną kwotę, 
ja bym mógł wymienić inną 
- 100 mln euro rocznie ma 
iść na lobbing w instytucjach 
Unii Europejskiej, Rosjanie 
mają tu swoich europosłów, 
w sensie Rosjan. Są Rosjanie, 
którzy reprezentują Litwę, Ło-
twę i Estonię.

Pan wskazuje, że to agencji.
Nie. Ja wskazuję, że część 
osób broni rosyjskich racji 
w mediach. Partia Przyjaciół 
Rosji w UE istnieje. We Francji 
nastąpił przeciek 200-stroni-
cowego raportu o wpływach 
rosyjskich we francuskiej po-
lityce. Kandydat na prezyden-
ta w poprzednich wyborach, 
były premier Francji, Francois 
Fillon był na rosyjskim etacie, 
podobnie jak prezydent Fin-
landii, kanclerze Austrii czy 
Niemiec. Teraz mamy wybory 
w Hiszpanii do parlamentu - 
mówi się tam powszechnie, że 
jeżeli wygra opozycja wobec 
socjalistów to powstanie ko-
misja do zbadania wpływów 
rosyjskich, w kontekście refe-
rendum niepodległościowego 
w Katalonii - powszechnie jest 
znany fakt, że tam Rosjanie 

dosypywali pieniędzy, żeby 
zdezintegrować terytorialnie 
Hiszpanię. To są fakty. Ja tej 
histerii, która jest wokół ko-
misji w Polsce nie rozumiem. 
Skoro Parlament Europejski 
taką komisję ma (do spraw na-
wet szerszych, nie tylko rosyj-
skich wpływów), jest komisja 
we Francji, mam być w Hisz-
panii, to naprawdę Polska nie 
jest dziwolągiem.

W skład tej komisji wchodzi, 
ekumenicznie, z różnych 
ugrupowań, wielu parla-
mentarzystów.
To prawda.

Socjalista jest na czele tej ko-
misji, której pan jest człon-
kiem. Może jeżeli opozycja 
zbojkotuje komisję, która te-
raz ma powstać, to może nie 
będzie wiarygodna.
Ona jest konieczna, wpływy 
rosyjskie w Polsce zapewne są 
większe, niż w Hiszpanii czy 
Portugalii, choć są kraje odle-
głe w Europie od Rosji, gdzie 
wpływy rosyjskie są olbrzy-
mie, gdzie wychodzą rosyjskie 
gazety, gdzie oligarchowie 
trzymają rosyjskie pieniądze 
w bankach. To jest bardzo re-
alny problem i dobrze, że Pol-
ska się nim zajęła.

Jaka jest konkluzja z waszego 
raportu, który został przyję-
ty olbrzymią większością 
głosów. I co dalej?
To hydra, która ma wiele głów, 
nawet jeżeli my ścinamy, czyli 
pokazujemy pewne działa-
nia, to nie znaczy, że one się 
nie mogą odrodzić w innym 
kształcie. To nie jest tak, że ja-
kaś jedna opcja polityczna jest 
pod wpływem Rosji. To dość 
powszechne, mamy różne 
kraje, także Wielka Brytania, 
gdzie minister był na rosyj-
skim żołdzie. Partie lewicowe, 
Europejska Partia Ludowa 
(tam, gdzie jest PO), ale też 
eurosceptycy w Austrii czy 
Francji. Rosjanie grają na wie-
lu fortepianach politycznych.

Czy elity polityczne zdają so-
bie sprawę z tego problemu?
Myślę, że poczucie, że jest to 
problem duży, jest coraz więk-
sze. Ale SPD nie wyrzuciła 
Gerharda Schroedera, który 
po rosyjskiej agresji nie zrezy-
gnował z płatnych stanowisk 
w rosyjskich spółkach.

Komisje badania rosyjskich wpływów są także w Europie

62-065 Grodzisk Wielkopolski
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W ramach akcji Bezpieczne 
Wakacje #latozsanepidem 
pracownice Powiatowej Sta-
cji Sanitarno-Epidemiolo-
gicznej w Grodzisku Wlkp. 
Julita Żurek oraz Katarzyna 
Łamaszewska przeprowa-
dzają spotkania profilaktycz-
ne dla dzieci biorących udział 
w letnich wypoczynkach 
na terenie powiatu grodzi-
skiego. Spotkania odbywają 
się na obozach sportowych, 
w przedszkolach, czy pod-
czas półkolonii organizowa-
nych w szkołach.

W spotkaniu w „Caritasie” 
w Rakoniewicach brał udział 
także policjant – Mariusz 
Lepa – dzielnicowy z Wieli-
chowa.

Podczas pogadanek został 
omówiony temat bezpiecz-
nych zachowań podczas wa-
kacji. Szczegółowo omówio-
no jak się zabezpieczyć przed 
szkodliwym działaniem pro-
mieniowania UV, jak udzie-
lić pomocy osobie, która 
dostała udaru słonecznego. 
Przedstawiono konsekwen-
cje zbyt długiego przebywa-
nia na słońcu bez nakrycia 
głowy czy używania kremów 
z filtrami przeciw UV. Został 
poruszony również temat jak 
bezpiecznie zachowywać się 
podczas wycieczek w górach 
czy lesie jak odpowiednio się 
przygotować i co zrobić pod-
czas burzy. Przedstawiono 
regulamin jaki należy prze-
strzegać na kąpieliskach i co 
oznaczają poszczególne flagi.

Promowano również zdro-
wy styl życia, o którym nie 
można zapominać podczas 
wakacji oraz o tym jak ważne 
jest regularne nawadnianie 
się.

Omówiono temat energe-
tyków, zaapelowano, że nie 
jest to produkt przeznaczony 
do picia przez dzieci, poin-
formowano jakie zagrożenie 
stwarza nadmierne picie tego 
napoju, ile zawiera cukru 
i kofeiny oraz jakie niebez-
pieczne jest połączenie alko-
holu z energetykiem.

Wspomniano o zagroże-
niach wynikających z kąpieli 
w fontannach oraz o tym jak 
uchronić się przed ugryzie-
niem przez kleszcze, które 
przenoszą różne choroby wi-
rusowe i bakteryjne- przed-

stawiono sposoby bezpiecz-
nego wyciągania kleszczy za 
pomocą odpowiednich przy-
rządów.

Wytłumaczono jak ważne 
jest asertywne zachowanie 
w kontaktach z nieznajomy-
mi oraz podczas niebezpiecz-
nych sytuacji z rówieśnikami. 
Zaapelowano o niesięganie 
po używki i przedstawiono 
jakie konsekwencje się z tym 
wiążą. Dzieci mogły również 
za pomocą alkogogli zoba-
czyć, jak zachowuje się orga-
nizm podczas upojenia alko-
holowego.

Bezpieczne Wakacje #latozsanepidem

W sobotę, 5 sierpnia br. na te-
renie ROD „Zielony Zakątek” 
w Nowym Tomyślu, odbył 
się Dzień Działkowca 2023. 
To tradycyjna, coroczna im-
preza, choć ta w tym roku 
szczególna, bowiem Rodzin-
ny Ogród Działkowy „Zielony 
Zakątek” w Nowym Tomyślu 
obchodzi 65-lecie powstania.

Mimo deszczowej pogo-
dy, na uroczystość przyby-
ło wielu działkowców oraz 
zaproszonych gości. Wśród 
nich m.in. wiceprezes Kra-
jowej Rady Polskiego Związ-
ku Działkowców, prezes OZ 
PZD w Poznaniu Zdzisław 
Śliwa, Burmistrz Nowego 
Tomyśla Włodzimierz Hib-
ner, radny Rady Powiatu No-
wotomyskiego, były Starosta 
Nowotomyski Ireneusz Ko-
zecki, radny Rady Miejskiej 
w Nowym Tomyślu Tomasz 
Tomaszewicz, prezes Banku 
Spółdzielczego w Nowym 
Tomyślu Mirosława Kortus, 
prezesi i przedstawiciele za-
przyjaźnionych Rodzinnych 
Ogrodów Działkowych z 
Buku, Opalenicy, Zbąszynia i 
Nowego Tomyśla. Okoliczno-
ściowe adresy oraz życzenia 

przesłali Stanisław Kalemba, 
były Minister Rolnictwa oraz 
Poseł RP Krzysztof Paszyk.

W krótkim wystąpieniu 
o historii, sukcesach i bie-
żących działaniach ogrodu 
mówił prezes ROD „Zielony 
Zakątek” Józef Kasprzak.

Podczas uroczystości, 
wręczono wyróżnienia i od-
znaczenia dla działkowców 
oraz osób zasłużonych dla 
Polskiego Związku Działkow-
ców. Odznaczenie otrzymali 
m.in. wieloletnia Sekretarz 
Powiatu Nowotomyskie-
go Maria Kornowska oraz 
Burmistrz Nowego Tomyśla 
Włodzimierz Hibner.

Jak przystało na jubileusz 
organizatorzy przygotowali 
niespodziankę dla wszyst-
kich uczestników tego święta 
– okolicznościowy tort oraz 
koncert, dobrze znanego 
działkowcom, Pawła Liska.

Mimo niesprzyjającej po-
gody na świętowanie, dział-
kowcy nie narzekali na pa-
dający deszcz, podkreślając 
jego znaczenie i olbrzymią 
wartość.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

65-lecie ROD „Zielony Zakątek” w Nowym Tomyślu

Funkcjonariusze Centralne-
go Biura Antykorupcyjnego 
w Katowicach we współpra-
cy z Krajową Administracją 
Skarbową pod nadzorem 
Prokuratury Regionalnej w 
Warszawie rozbili „fabrykę 
pustych faktur”. Funkcjona-
riusze zatrzymali 7 osób, któ-
re otrzymały zarzuty popeł-
nienia „zbrodni vatowskiej”. 
Szacowana wartość nierze-
telnych faktur wynosi około 
20 milionów złotych, a Skarb 
Państwa został uszczuplony 
o 5 milionów złotych.

Funkcjonariusze Delegatu-
ry Centralnego Biura Antyko-
rupcyjnego w Katowicach we 
współpracy z Mazowieckim 
Urzędem Celno–Skarbo-
wym w Warszawie prowadzą 
pod nadzorem Prokuratury 
Regionalnej w Warszawie 
śledztwo dotyczące działania 
zorganizowanej grupy prze-
stępczej wystawiającej i po-
sługującej się nierzetelnymi 
fakturami VAT poświadcza-
jącymi nieprawdę w zamian 
za uzyskiwanie korzyści 
majątkowych, a także w celu 
obniżenia wysokości należ-
ności publicznoprawnych. 
Przestępcza grupa działała w 
latach 2012–2021.

Modus operandi  
przestępczego procederu
Z dotychczasowych usta-

leń śledztwa wynika, że oso-

by zaangażowane w prze-
stępczy proceder za pomocą 
szeregu podmiotów gospo-
darczych – na chwilę obecną 
ustalono kilkanaście pod-
miotów – wystawiały faktury 
kosztowe, które trafiały do 
kilkuset odbiorców. Celem 
wystawianych faktur było 
zaniżenie zobowiązań pu-
blicznoprawnych względem 
Skarbu Państwa. Wystawia-
ne dokumenty obejmowały 
swoim zakresem świadczenie 
różnorodnych usług. Śledczy 
szacują wartość wystawio-
nych dokumentów księgo-
wych na kwotę przekracza-
jącą 100 milionów złotych. 
Przestępczy proceder stano-
wił stałe źródło dochodu dla 
osób podejrzanych.

Zatrzymania i przeszukania  
na terenie trzech województw
Czynności procesowe na 

terenie województwa mazo-
wieckiego, zachodnio – po-
morskiego oraz pomorskiego 
realizowali funkcjonariusze 
Centralnego Biura Antyko-
rupcyjnego oraz Krajowej 
Administracji Skarbowej. 
Dokonano zatrzymań sied-
miu osób oraz przeszukano 
miejsca ich zamieszkania 
oraz prowadzenia działalno-
ści. W trakcie prowadzonych 
czynności zabezpieczono ob-
szerną dokumentację księgo-
wą mogącą stanowić materiał 

dowodowy w sprawie.

Podejrzani usłyszeli zarzut 
dokonania „zbrodni vatowskiej”
Osoby zatrzymane zostały 

doprowadzone do Prokuratu-
ry Regionalnej w Warszawie. 
Prokurator postawił podej-
rzanym zarzut dokonania 
„zbrodni vatowskiej”, a także 
innych przestępstw karno–
skarbowych. Wśród zatrzy-
manych znajdują są osoby 
organizujące przestępczy 
proceder oraz odbiorcy nie-
rzetelnych faktur VAT.

Wolnościowe środki zapobie-
gawcze wobec podejrzanych
Wobec wszystkich podej-

rzanych zastosowano wolno-
ściowe środki zapobiegawcze 
w postaci poręczeń majątko-
wych, dozorów Policji połą-
czonych z zakazem kontak-
towania się z określonymi 
osobami oraz zakazu opusz-
czania kraju połączonych 
z zatrzymaniem paszportu 
albo z zakazem wydania do-
kumentu. Funkcjonariusze 
dokonali zabezpieczeń ma-
jątkowych na mieniu podej-
rzanych w łącznej kwocie 
ponad 6 milionów zł.

To pierwsza realizacja 
procesowa w prowadzonym 
postępowaniu przygotowaw-
czym. Śledczy planują kolej-
ne realizacje w sprawie.

Zespół prasowy CBA

Nierzetelne faktury wartośi 20 mln zł

PIeKARNIA CUKIeRNIA eUGeNIUSZA KOCIKA 
w Rakoniewicach Plac Powst. Wlkp.
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KAPRAL-CAR to legalna Stacja Demontażu Pojazdów
działająca z upoważnienia Marszałka Województwa

Spełniamy wszystkie normy związane z ekologią, 
więc oddając nam auto zyskasz Ty i środowisko.


